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Pismo Ziemi Łowickiej. Wychodzi dwa razy w miesiącu. 
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Hedakcja "Howego Łowiczanina" życzy 
wszystki• swy11 CZYTELNIK().t by rozpoczę t 1991 rok był dla nich pomyślny. ' 

1SSzczeg6lnie ciepło myślimy w tym 
dniu o wszystkich Przyjaciołach nasze~ 
go pisma i jego \~spółpracownikach. Za 
życzliwość i bezinteres01~ną. pomoc 
dziękujemy podkomisarzowi Mirosławowi 
Owczarkowi, burmistrzowi Łukaszowi 
Kazłowskiemu, panom Albinowi Szymajdzie 
Marianowi Sokołowi i Markowi Wojtylako 
wi, niezmiennie dla nas uśmiechnięte; 
pani maszynistce Annie Kirej, niezawod~ 
nemu rysownikowi Jackowi Rutkowskiemu 
or~z wszystkim kolporterom gaze ty. 

Z 480 H do 1200 t wzrosła cena 
jednorazowego b iletu na przejazd 
autobusami miejskimi w lowiczu.Oecy
zję taką podjęła Rada Miasta Lewicza 
na IX sesji 20 grudnia 1990r.,uchwała 
weszła w życie 1 stycznia 199lr. 
Bilet ulgowy kosztuje 600 a,bilet 
normalny poza granicami miasta: 2000zł 
ulgowy poza granicami miasta: 1000 a. 
Istnieje możliwość wykupienia b iletu 

" esięcznego na daną trasę - 35.000 a 
i na całą sieć - 65.000 n . Kara za 
przejazd bez biletu wzrosła do 100.000 

BILET: 1200 zł 
MANDAT-: 100 tysięcy 

Podejmujęc takie decyz·je Rada kiero
wała się koniecznością zmniejszenia 
deficytu linii autobusowych. Pozosta
wienie starych cen oznaczało koniecz
ność comiesięcznej dotacji .w wysoko~ 
ści 160 mln u. Nowe c eny deficyt 
zmniejszają, ale go nie likwidują: 
koszty przewozu przy aktualnej frek
wencji byłyby w pełni pokryte dopiero 
przy cenie biletu 6000 n. 

Znacznie podniesiono też opłaty 
za wodę czerpaną z sieci miejskiej: 
od 1500 a za 1 m3 od osób fizycznych 
~ )800 a za 1 m3 dla zakładów pracy. 
~ jectlocześnie przeciwdziałać 

rakowi wody w 11ieście postanowiono, 
te zakłady, które posiadaję własne 
ujęcia "'l>dy,ale korzystają z sieci 
Miejskiej ~ płacić trzykrotną. 
wysole~ nor.lnej stawki. 

(wal) 

Przedsiębiorstwo Gospodarki Komuna-
lnej i Mieszkaniowej w Lowiczu reje
struje 300 nowych odbiorców gazu 
płynnego w butlach.W celu 7arejestro
wania się należy w kasie przedsię
biorstwa przy ul.Chełmońskiego wpłacić 
kwotę 330.000,-a, A NASTępnie z pokwi
towaniem udać się do Zakładu Gazyf ika
cji przy ul.Filtrowej i podpisać umowę 
o rejestrację. 

IĘCEJ BUTLI 
Trzeba też mieć w dorru własną kuche 

nkę gazową i własną butlę.Tę ostatnią 
można nabyć w PGKiM-ie,chociaż taniej 
będzie kupić w sklepie.Reduktor i wąż 
można nabyć w Przedsiębiorstwie. 

Opłata rejestracyjna ma na celu 
zwiększenie ilości butli będących 
w obrocie - prZY"fÓZ i ma9azynowanie 
gazu. 

Jeżeli przyjęcie 300 nowych odbio
rców nie zakłóci rytmiczności dostaw 
gazu,zarejestrujemy następną grupę 
chętnycn. 

WŁADYSŁAW OURKA 

(wiceburmistrz) 

Miało być ładnie ... 
Wobec tej budowy nie było w Łowiczu\ osób 

obojlftnych. Białe, indywidualnie kształowane, 

zgrabne · domki spółdzielni Medyk przy ulicy 
Długiej od początku budziły tyleż podziwu co 
zawiki. Niechętnym trudno było zaprzeczać iż 
mają do czymema z najładniejszym 
przedsilfWZilfciem architektonicznym w miedeie, 
uczepili &Ilf wilfc czego Innego: nie·apodobalo al, 
KTO buduje. Członkami założonej w 1987 roku 
spółdzielni są łowiccy lekarze. Reakcje ró:tnlły Sllf 
w . zależnokl od stopnia opanowania jlfzyka 
polskiego: jedni kładli się na placu budowy 
twierdząc, że kopać dalej będzie moina dopiero 
•po Ich trupie"", a nawet wyzywali Inwestorów od 
"pier.„ch łowickich prominentów". Z krlfgów 

. zbliżonych natomiast do dawniejszych władz 
miasta miał wyj~ zarzut, ie •spółdzielnia ma 
nlewłdclwy skład społeczny" ... 

L..karzom przydzielono pod budowę teren 
Interesujący, ale trudny, gdyż położony w 
bezpośrednim sąsiedztwie strefy zabytkowej 
(Przyrynku, ul.Bielo.wskiej i Nowego Rynku). 
Wiązała się z tym konieczność dostosowania 
projektu do zaleceń I wytycznych konserwatora 
zabytk!Sw. Autor projektu zagospodarowania 
całego terenu między ulicami Podrzeczną, 
Brudki (dz" Bonifraterska), Długą I Wąską, łódzki 
architekt Andrzej Owczarek wywiązał silf z 
zadania: zaplanował zabudowę obrzeżnych 
działek tak, by zachować historyczną pierzeję 
ulic, a jednocześnie odsunąć domki nieco w głąb. 

Uzyskał to" dzięki wysunięciu ku przodowi garazy 
bądź parterów handlowych czy usługowych (np. 
gabinety lekarskie) stojących szeregowo 
domków. Wewnatrz tego bbszaru zaplanował 
zabudowę wolnostojącą. Oprócz wykonanego 
na zlecenie Urzędu Miasta owego realizacyjnego 
planu zagospodarowania ' · całego 
wzmiankowanego obszaru Owczarek wyk ... ał 
tei szczegółowy projekt domów dla Spółdzielni 
Medyk. Tutaj także dostosował się do zaleceń 
Wojewódzkiego Konserwatora Zabytków 
szanując historyczne granice działek - w wyniku 
czego budowane domki nie zawsze mają nawet 
równoległe ~iany, zachowują za to kształt działki 
narzucony przez średniowiecznego mierniczego, 
13 domków lekarzy ustawionych jest w dwóch 
szeregach tak, że tworzą między sobą (na swych 
zapleczach) miejsce na pas zieleni. Budowa " 
Osiedla Medyków" dobiega z wolna końca. 

Mieszkańcy okolicznych domów z utęsknieniem 
czekają kiedy z powrotem zostanie oddana do 
użytku rozkopana ulica Długa. Wyrzekając ~ 
utrudnienia, jakie Ich spotykają "przez tych 
medyków"„. nie wiedzą w większości, iż 
ciepłociąg budowany jest z tą myślą, że gdy 
kiedyś powstanie większa, centralna kotłownia, 
kładzionymi teraz rurami da się ogrzać nie tytko 
tych medyków, ale I szkołę, policję, Urząd Gminy. 
Nie wiedzą tei, że był projekt przeprowadzenia 

dokończenie na str.3 



Mieszkanko 
na mostówce 

ciąg dalszy 
Oo sprawy Ryszarda K., kierownika 

Klubu LSM, który w sierpniu zajął część 
lokalu klubowego na własne mieszkanie 
doszły nowe fakty. 13 grudnia ·Rada Nad 
zorcza Spółdzielni oddaliła wniosek K. 
o przyznanie mu inneqo lokalu, na stry 
chu należącego do LSM narożnikowego 
b~dynku nad sklepem spożywczym na Ryn~ 

UWAGA! 
Komitet Organizacyjny Spotkania Uczestni 

ków Tajnego Nauczania w byłym 
wickim z s i d · · 
w Lewiczu 

kronika 

•Na.swej IX sesji 20 grucnla 1990r. 
Rada Miasta Łowicza podjęła - oprócz decy
zji o których pisaliśmy osobno - jeszcze 
następujące uchwały: 
- o przystąpieniu do Stowarzyszenia Gmin 

Mazowieckict1.Delegatami wybrano Jerzego 
Garczarczyka i Mariana Oi11leckiego. 

- o powstaniu Terenowej Komisji do Spraw 
Przeciwdziałania Alkoholizmowi i usta
leniu jej składu 

- o utworzeniu w niie jednostek pomoc-
niczych - obwodów w liczbie lO 

- o upoważnieniu Zarząd.I Miasta do przy
gotowania nowej koncepcji zagospodaro
wania rozpoczętej budowy Millj9ko-Gmime
go Ośrod<a Zdrowia w okolicach ul. War
szawskiej w Łowiczu 

- o wystąpieniu do Wojewody z prośbą o 
przekazanie miastu zabudowanego mienia 
n iwruchomego Wojewódzkiego Przedsię
biorątwa Robót Inżynieryjnych i, Insta
lacyjnych przy ul.Chełmońskiegd w lowi
czu,które to przedsiębiorstwo będzie 
likwidowane. 
Z powodu braku qworum pod koniec Sesji 

nie uzupełniono składu Zarządu Miasta. 
Jest on o 1 osobę za mały w świetle prze
pisów ustawowych. 

• Obecni na spotkaniu zorganizowanym 7 sty 
stycznia w Żyrar_dowie prez!ldenci i burmist
rzowie miast województwa skierniewickiego 
pas tanowili zwrócić się poorze z Sejmik Woje 
wódzki do Sejnu R. P. z wnioskiem o usta ew 
zagwarantowanie samorządom wpływu na obsa
dzanie stanowisk kierowniczych w przedsię
biorstwach związanych z obsługą mieszkańców 
miasta (np. PGKlM, Zakład Energetyczny, 
Urząd Pocztowo-Telekomunikacyjny itp. ) . 

• Wiadomo j ut, że subwencje z budtetu cent 
ralnego dl a Lewicza wyniosą w tym roku 13 
mld zł. Do uchwalenia budżetu będzie można 
przystąpić j ednak dopiero po uzyskaniu z 
Izby Skarbowej informacji o planowanych 
wpływach z podatków. Nastąpi to prawdopodob 

} nie w II połowie stycznia. 

ku Kościuszki. Ponownie zobowiązano 
Zarząd do wykonania uchwał Rady nakazu 
jących K. opuszczenie lokalu klubu. 

20 grudnia wiceprezes LSM Armand Ru 
ta wystosował do Urzędu Miejskiego w 
Łowiczu pismo, w którym prosi o dokona 
nie eksmisji K. z zajmowanego przezeń 
nielegalnie lokalu. 

3 stycznia 1991 K. zrezygnował z 
członkowstwa w Radzie Nadzorczej Spół
dzielni. 

Podjęcie stanowczych kroków wobec 
K. postulowano jednak już wcześniej. 
Na posiedzeniu Prezydium Rady Nadzor
czej 25 pa1dziernika 1990 prezes LSM 
Zdzisław Moczulski mówił, że:"aktu
alnie Zarząd stoi na stanowisku roz
wiazania umowy z panem K." Na kolejnym 

posiedzeniu Prezydium, 9 listopada krv 
tykowano K. także za sposób prowadz~ 
nia przez niego klubu LSM: mimo zale
ceń Rady nie rozliczył on d~iałalności 
modelarni, nie zrobił inwentaryzacji 
strojów, odkładał terminy spotkań z 
przedstawicielami- Rady, przez kilka 
miesięcy zwlekał z przedstawieniem pre 
liminarza wydatków klubu. Mówiono wte~ 
dy, że "musiałoby być natychniastowe 
rozwiązanie l.fllowy o pracę". Wniose:< 
o dyscyplinarne zwolnienie K. z pra-
cy przepadł jednak w głosowaniu Rady 
Nadzorczej 9 listopada, a prezes Za
rządu postulował wtedy"odłożyć spra-
wę do ponownej analizy". 

WOJCIECH WAL IGÓRSKI 

Zabudować centrum miasta 
Mr:iejszy,ale bardziej zwarty - tak 

powir:ien wyglądać lowicz sądząc z po
prawek wniesionych 20 grudnia przez 
Radę Miasta lowicza do założeń do 
zmiany miejscowego ogólnego planu 

Narasta 
KONFLIKT 

W listopadzie 1989 r . ówozesne władze 
miasta podpisały z LOl~icką Spółdzielnią Mie 
szkaniową uinowę o finansowaniu infrastruk
tury kolejnego fragmentu osiedla 9ratkowice 
05-Lecia PRL) . 

W kwietniu i990 r. podpisano podobne 
l600WY ze Spółdzielnią "Medyk" oraz spół
dzielniami b udującymi przy ul. Bolimowskiej 
l)oowy te nie wykazują żródeł !inansowania . 
Urząd Wojewódzki nie jest w nich stroną. 
Lmowy opiewają na kw1tę 16 mld.zł, lecz t rze 
ba tu doliczyć nieuc1ronne odsetki bankowe 
jak również wzi<ić pod uwagę wzrost cen . 
Mote to powiększyć zo1owiązania miasta na
wet do 30 mld zł.Ola p1równania:budżet mias
ta za 1990 r. wyniesi e 32 mld zł, z czego 
płace nauczycieli ooc1łonęły około lB mld 

Budżet kraju rrusi być zrównoważony, 
czego wymagają ci, którzy pożyczyli mn 
pieniądze oraz Międzynarodowy Fundusz Walut 
towy. Jest to warunek l.fllOrzenia naszych 
długów oraz udzielenia pomocy z krajów 
wysokorozwiniętych. Na istotne wsparcie 
z Centrum ja bym więc nie liczył.t-\Jsimy 
gospodarzy<! tym co mamy. Ale co zrobić, gdy 
wiadomo, te z umów pochopnie zawartych 
przez naszych poprzedników l\ie będziemy 
moali sie wvwiazać? 

Zarządy Spółdzielni jak dotąd ogranicza
ją się do wywierania presji na Urząd szer
rrując hasłami o odczuciach społecznych. 
Mieli~ też telefoniczne pogróżki. 
Pierwsza do miejskiej kasy przyjdzie Łowic
ka Spółdzielnia Miesz.kaniOlola. Proponuję, aby 
przeprowadziła ona w4ród swych czł~ów, 
a jest ich kilka tysięcy,referend\A. 
Czy zgodzą się w trudnej sytuacji spółdziel 
ni wesprzeć ją kwotą 3- 4 mln lł na rodzinę 
i tym samym udowodnić,że słowo "spółdziel
nia" nie jes t pustyni słowem . Jeśli referen
dull się nie powiedzie, ~zie Spółdzielnia 
wiedziała, jakie naprawdę są odczucia ich 
własnych czł~ów. 

Lmowy podpisywali 111Qdrzy ludzie i 
na pewno zdawali sobie sprawę z tego,że są 
nierealne. Stosowano metodę wypróbowaną. 
Najpierw złap za paznokieć, pó:tniej rękę, 
a potem to rząd bQClz le rrusiał jakoś nasze 
problemy rozwiązać. Czy skończono z tą 
metodą ? Nie. Buc)Jje się następne !ralJlll!O
ty infrastruktury nawet bez 1J110WY z Urzę
dem Miasta.Czy to ktoś sfinansuje ? Czy 
nie grozi Spółdzielni Lewickiej bankruc
two? 

zago~podarowania przestrzennego miasta 
Rajcowie przyjęli założenie, że mia
sto ~inna się rozbudowywać przede 
wszy~tkim jako ośrodek ob sługi ruc~ 
turystycznego, centrum handlu,rz~mio- · 
sła i nieuciążliwego przemysłu obsłu
gującego okoliczne rolnictwo . W zwią
zku z tym dążyć się będzie do ograni
czenia budownictwa wielo i jednoro
dzinrego na obrzeżach mia~ta ( a przez 
.to zrezygnuje z ciągnięcia w kierunku 
peryferii wodociągów,kanalizacji 
i sieci ciepłowniczej), na rzecz 
skoncentrowania się na zabudowie 
pustawego śródmieścia. 

Przewidziano też wyłączenie spod 
wszelkiej zabudowy i przeznaczenie 
pod rekreację i tereny zielone obsza
ru tzw."łąk Niebudaka". 

Sytuacji nie nazwałbym beznadziejną. 
Potrzebne są niekonwencjonalne działania 
ze strony Spółdzielni. Mote trzeba sprze
dać część mieszkań na przetargu i atąd 
uzyskać środki. Miasto zaś rrusi jeszcze 
raz rozpatrzeć te problemy ,gdy jut będzie 
wiadomo, jaki będzie budżet miasta. ( 
tlia!<tóre lJ1IClWy trzeba .-.negocjować tak,, . 
aby stały się realne dla otJu stron. Nie 
chcemy odtegnywać się Od współpracy ze 
Spółdzielniaiwi. Wprost przeciwnie.Będzie
my inicjować i stwarzać warunki do powsta
wania nowych spółdzielni,ale tylko w gra
nicach możliwości miasta. 

Artykuł ten nif.ldl spowoduje dyskusję 
na łamach HMiwego lowiczanlna". społecz
ność Lewicza powima poznać argumenty 
wszystkich stron w tej" ważn ej sprawie. 
Co na przykład sądzą o tym problemie radni 
miasta z poprzedn iej kadencji ? I nie 
chodzi tu o zasadę myśl której miasto 
ma budować infrastrukturę,bo wiadomo,te 
tak, tylko o to i czy zastanawiali się ( ·: 
w monaenc:ie podp sywaaia UlllÓW nad tym, skąd „ 
wziąć pieniądze na wywiązywanie się z nich. 
A mote podłatano rnn "minę" 7 

Wt.AOYSŁAW OORKA 

( wicebut'lllistrz) 

\~szystkich zainteresowanych informu 
"einy, że egzernplarze zaległych numerów 
Nowego lowicz_anina" można będzie odtąd 

nabywać w prywatnej księgarni p.Oanuty 
Bródki na ul .Zduńskiei 12 , 

Przepraszam 
PANIĄ DANUTĘ 

SZACHOGŁUCHOWICZ 
za ubliżenie Jej. 

Stanisław Z. 
~ , 

T R zarejestrowane 
Wydział Cywilny Są<lu Wojewódzkiego 

w Skierniewicach dnia 19 grudnia l 990r. 
dokonał rejestracji Towarzystwa Rolniczego 
Księstwa lowickieqo,spełniając tym samym 
oczekiwanie 17-osobo!Piej grupy członków -
załotycieli,jak i zapuwne wielu sy~atyków. 
Celem towarzystwa jes1: wszechstronna pomoc 

Miało 
być ładnie ... 

ciepłociągu przez teren os. Dąbrowskiego, bez 
konieczności zamykania ulicy Długiej • Łowicka 
Spółdzielnia Mieszkaniowa nie wyraziła na to 
zgody. 

Teraz, JUZ pod koniec budowy, 
członkowie spółdzielni "Medyk" poczuli się nagle 
zagrożeni. w ciągu ostatnich miesięcy na kilku 
działkach wchodząch w skład tego terenu 
wybudowano domy mające się nijak do 
koncepcji opracowanej przez Owczarka w "planie 
realizacyjnym". 

Medykom, którzy zgodnie z projektem 
łódzkiego a rchitekta odsuwali swe domy od ulicy 
grozi, że sąsiedzi wybudują się tuż przy chodniku 
- zabierając im przestrzeń i światło . I że na 
zapleczu stawianych teraz w sąsiedztwie domów 
powstaną garaże, szopy, szopki... · niwecząc ich 

" marzenia o wewnętrznej strefie zieleni. 
:aniepokojeni budowlaną samowolą wystoso

wali do burmistrza pismo z protestem. 

członkom Towarzystwa 11 utrzymaniu i rozwo
ju prowadzonej przez nich działalności rol
niczej, propagowani• inicjatyw,postaw i wzo
rów sprzyjających przudsiębiorczości i akty 
wności gospodarczej .UIJOWSZechnianie kul tury 
prawnej, podnoszeni poziomu materialnego 
1 cywilizacyjnego mi IHZkańców Księstwa 
Lewickiego. 

Siedzibą Towarzystua jest Łowicz, a tere
nem działal'lia obszar llzeczypospoli tej Pols
ki•j i zagranica. Towarzystwo posiada osobo
wość prawną i zamierza prowadzić działal
ność gospodarczą we własnym imieniu,jak 
również przystępować i. tworzyć spółki i orM 
ganizacje gospodarcze w kraju i za granicą. 

Towarzystwo Rolnic;:e Księstwa Lewickiego 
zamierza również prowadzić odczyty i konsul 
tacje,sv~zja i konfP.rencje,wymillnę myśli 
i praktycznych doświadczeń, współpracować 
z placówkami oświatowymi i badawczymi. 

Kategorie członkos·:wa stwarzają szanse 
przed i<ażtlyin:,ktb pragnie czyhMie realizować 
cele Towarzystwa.Wkró·:ce odbędzie się Wlllne 
Zebranie Towarzystwa ,którego termin podamy 
w następnym nunerze "lłt." . 

JERZY ZABOST 

Sprawa nie jest jednak taka prosta. Okazuje 
się, że ".plan realizacyjny " Owczarka został 
wprawdzie przez dawne władze miasta 
zamówiony i opłacony, jednakże nie wiadomo 
d laczego nie został jeszcze zatwierdzony. W tej 
sytuacji Urząd Rejonowy sprawujący nadzór 
budowlany nie może interweniować, gdy ktoś 
stawia dom w sposób niezgodny z przyjętą w tym 
planie koncepcją . Co więcej : projekt ten w 
tajemniczy sposób zniknął z ratusza: karygodne 
niedbalstwo któregoś z urzędników, czy celowe 
działanie? Dopiero w ostatnich dniach Ewie 
Kaźmierczak ze spółdzielni "Medyk" udało się . 
poprzez samego au.tora • dotrzeć do kopii 
projektu . Jak się dowiadujemy w Urzędzie 
Miejskim projekt zostanie pilnie rozpatrzony 
przez Zarząd Miasta i jeśli będzie zatwierdzony 
wszystkie nie rozpoczęte jeszcze budynki w tym 
rejonie będą musiały być z nim zgodne. Wespół 
z Urzędem Rejonowym rozważa się też 
możliwość wstrzymania do tego c:1asu 
wydawania wszelkich · decyzji na rozpoczęcie 
budowy. 

Wojciech Waligórski 

BESTSELLERY GRUD.NIA 
P.Oanuta Bródka, właścicielka 

księgarenki przy ul.Zduńskiej 12 , 
i nformuje nas, że w grudniu ubiegłego 
roku wśród książkowych pozycji najwięk 
szą popularnoScią cieszył się Clib\Mll 
''Itali a 90 11 i "Przeminęło z wiatrem". 
Obie te pozycje wykupywano błyska
wicznie. •Ponadto z klasyki ctięnnie 
kupowano Try legię" Sienkiewicza, Chłopów '1 

Reymonta. Pani Danuta sprzedała też 
dużo egzemplarzy "Atlasu zwierząt świa 
ta", "ABC wędkarza", "Swiata roślin , 
skał i minerałów",pozycji zatytułowa
nej "rrzyroda - moja pierwsza książka'.' 
Nadal duże powodzenie miały ksilJŻki 
Rodziewiczówny i F le~z4rowej :Baśnie 11 

Brad Grillln i MBaśnie Andersena.Być 
może okres zakupó1~ gwiazdkowych spra-
ił, że wiQkszym niż zwykle zaintere

s owaniem cieszyły siQ albumy o tema
tyce malarskiej. 

. 
W obu odwiedzonych przez nas wypoży

czalniach video (Rynek Kilińskiego 12 
i "Sylwia" w Al.Sienkiewicza) ogromnym 
powodzeniem - cieszyła się amerykańska 
komedia "Vice versa". Ponadto chętnie 
wypożyczano: 

- w Al. Sienl~iewicza: "Cri tters II" "Po 
lice Acad~ny Il-VI", "Conan" (zarówno 
"Niszczyciel" jak i "Barbarzyńca"),"Po 
licjantki z FBI", "Kowbojska rapsodia" 
"aez wyjścia" z Gene Hackmanem, a z 
filmów poważniejszych "Niebezpieczne 
związki" 

- na Rynku Kilińskiego: "Moto diabły", 
"Mad Max", "Igła", "Skarbonka", ero
tyczny szlagier "Policja obyczajowa" i 
dramat -wojenny "Wzgórze rozdartych 
serc". Jak zwykle pytano także o filmy 
karate. 

(~nw) 

e W nocy lJ/14 grudnia rnstało dokonane 
włamanie do Zakładu CERBUOOWA w Lewiczu 
skąd z magazynu skradzloro buty filcowe , 
kształtki hydrauliczne ocaz klucze na 
ogólną sumę 1, 2 mil.zł. 

• 14 grudnia o godz.10-ej w m.Bełchów 
gm. Nieborów pod ruszający pociąg towarowy 
wpadł 3B letni Eugeniusz >.zam. Dzierzgów 
gm.Nieborów,któreril.I koła JOCiągu . obcjęły 
obie nogi.Poszkodowanego Jrzewieziono do 
zpi tala w Łowiczu . 

• 16 yrudnia o godz.19, 2) w m .Krępa gm, 
Domaniewice kierujijCY sam:x:hodem Fiat 125 
Janusz G. z lodzi wpadł w ;JÓ~l"izg i wjechał 
do rowu,w wyniku czego ki·~rujący i pasa
terka dpznal.l ą_brateń cia ta . 

e 18 grucni a o ;o-dz .19, 45 w m. Goleńsko 
gm.Chą'śno. pod samochód ci·~tarowy m-ki Ro
bur kierowany przez Stanisława Z. zam. Pau
linka woj.płockie wjechał rowerzysta 
Michał K. lat 14 zam.Marianka gm.Chąśno, 
który przewoził na bagażn :.ku Grzegorza P. 
zam. Goleńsko.Na miejscu !~-nierć poniósł 
Michał K. , a Grz~gorz P. z obrażeniami cia
ła został przewteztony do szp1 tala w Ło
wiczu. · 
e W nocy z '17 /18 qrudriia dokonano włama

nia do sklepu spożywczego w m. Strzebieszew 
gn. Domaniewice skąi:J niezn<ini sprawcy zab
rali artykuły spożywcze i papierosy na 
ooóln<1 kwotę 3,3 mln zł. 

• W nocy z 21/22 grudnia zostało dokonane 
wfamanie do skl epu ;;pożywczego w m. Stro
niewice grrilomaniewice,skącl sprawcy skradli 
alkohol, papierosy i art . S~O()żywcze wartoś
ci 5 mln zł na szkod& GS Ocmaniewice. 

• 22 grudnia KRP w Lewiczu została powia
domiona o śmierci Mirosła~a W. zam. Jamno 
który wspólnie z Zygrwntem K.podczas 
ścinania czubka drzewa świerkowego,spadł 
ponosząc !1mierć na miejsc~. 

• 23 grudnia o godz.2,30 w m. Jeziorko 
funkcjonariusz z KP w Kocierzewie zatrzy
mał przewotących samochodem Żuk dwóch 
sprawców kradzieży 17 przęseł przeciwśnie
gowych wartości 200 tyś.zł;którymi S<ł : 
Janusz R. zam. Warszawa (lat 20) i Grzegorz 
zam.Ludwików gm. Rybno (lat 19) . 

• 2B grudnia o ggdz.14,30 na ul.Poznań
skiej w lowiczu,kierując'f· po spożyciu 
alkoholu saioochodem NYSA· Sławomir M. 
z lowicza,uderzył w tył samochodu STAR. 
W wyniku zderzenia pasażer samochodu 
NYSA Józef O.z obrażeniami ciała został 
przewieziony do Szpitala w Lewiczu. 

f W nocy 2B grudnia o godz.1,00 w Łyszko
wicach przy ul.Księstwa Łowickiego zaist
niał petar warsztatu ślusarsko--stolarskle
go należącego do Zbigniewa G. Spaleniu 
uległy płyty wiórowe,szlifierka,dwa silni
ki elektryczne, oraz częściowo zniszczeniu 
uległ budynek. Przyczyna potaru w toku 
ustalenia. 
• W nocy z 2B/29 grudnia zostało dokona
ne włamanie do zakładu kamieniarskiego 
przy ul.Blich,skąd nieznani sprawcy skra
dli 3 płyty granitowe wartości 2 mln zł 
na szkodę Franciszka P .ze Strzelcewa. 

• W nocy z 29/30 grudnia w lowiczu przy 
ul. Zduńskiej zostało dokonane włamanie do 
pracowni rękawic roboczych,skąd sprawcy 
skradli dwie główki maszyn szwalniczych 
marki "MINERWA", oraz 6 szpulek nici ogól
nej wartości 14,5 mln zł na szkodę Ryszarda 
K.z Lewicza. 

PODKOMISARZ MIROSŁAW OWCZAREK 



Mieszkanko 
na mostówce 

ciąg dalszy 
Oo sprawy Ryszarda K., kierownika 

Klubu LSM, który w sierpniu zajął część 
lokalu klubowego na własne mieszkanie 
doszły nowe fakty. 13 grudnia ·Rada Nad 
zorcza Spółdzielni oddaliła wniosek K. 
o przyznanie mu inneqo lokalu, na stry 
chu należącego do LSM narożnikowego 
b~dynku nad sklepem spożywczym na Ryn~ 

UWAGA! 
Komitet Organizacyjny Spotkania Uczestni 

ków Tajnego Nauczania w byłym 
wickim z s i d · · 
w Lewiczu 

kronika 

•Na.swej IX sesji 20 grucnla 1990r. 
Rada Miasta Łowicza podjęła - oprócz decy
zji o których pisaliśmy osobno - jeszcze 
następujące uchwały: 
- o przystąpieniu do Stowarzyszenia Gmin 

Mazowieckict1.Delegatami wybrano Jerzego 
Garczarczyka i Mariana Oi11leckiego. 

- o powstaniu Terenowej Komisji do Spraw 
Przeciwdziałania Alkoholizmowi i usta
leniu jej składu 

- o utworzeniu w niie jednostek pomoc-
niczych - obwodów w liczbie lO 

- o upoważnieniu Zarząd.I Miasta do przy
gotowania nowej koncepcji zagospodaro
wania rozpoczętej budowy Millj9ko-Gmime
go Ośrod<a Zdrowia w okolicach ul. War
szawskiej w Łowiczu 

- o wystąpieniu do Wojewody z prośbą o 
przekazanie miastu zabudowanego mienia 
n iwruchomego Wojewódzkiego Przedsię
biorątwa Robót Inżynieryjnych i, Insta
lacyjnych przy ul.Chełmońskiegd w lowi
czu,które to przedsiębiorstwo będzie 
likwidowane. 
Z powodu braku qworum pod koniec Sesji 

nie uzupełniono składu Zarządu Miasta. 
Jest on o 1 osobę za mały w świetle prze
pisów ustawowych. 

• Obecni na spotkaniu zorganizowanym 7 sty 
stycznia w Żyrar_dowie prez!ldenci i burmist
rzowie miast województwa skierniewickiego 
pas tanowili zwrócić się poorze z Sejmik Woje 
wódzki do Sejnu R. P. z wnioskiem o usta ew 
zagwarantowanie samorządom wpływu na obsa
dzanie stanowisk kierowniczych w przedsię
biorstwach związanych z obsługą mieszkańców 
miasta (np. PGKlM, Zakład Energetyczny, 
Urząd Pocztowo-Telekomunikacyjny itp. ) . 

• Wiadomo j ut, że subwencje z budtetu cent 
ralnego dl a Lewicza wyniosą w tym roku 13 
mld zł. Do uchwalenia budżetu będzie można 
przystąpić j ednak dopiero po uzyskaniu z 
Izby Skarbowej informacji o planowanych 
wpływach z podatków. Nastąpi to prawdopodob 

} nie w II połowie stycznia. 

ku Kościuszki. Ponownie zobowiązano 
Zarząd do wykonania uchwał Rady nakazu 
jących K. opuszczenie lokalu klubu. 

20 grudnia wiceprezes LSM Armand Ru 
ta wystosował do Urzędu Miejskiego w 
Łowiczu pismo, w którym prosi o dokona 
nie eksmisji K. z zajmowanego przezeń 
nielegalnie lokalu. 

3 stycznia 1991 K. zrezygnował z 
członkowstwa w Radzie Nadzorczej Spół
dzielni. 

Podjęcie stanowczych kroków wobec 
K. postulowano jednak już wcześniej. 
Na posiedzeniu Prezydium Rady Nadzor
czej 25 pa1dziernika 1990 prezes LSM 
Zdzisław Moczulski mówił, że:"aktu
alnie Zarząd stoi na stanowisku roz
wiazania umowy z panem K." Na kolejnym 

posiedzeniu Prezydium, 9 listopada krv 
tykowano K. także za sposób prowadz~ 
nia przez niego klubu LSM: mimo zale
ceń Rady nie rozliczył on d~iałalności 
modelarni, nie zrobił inwentaryzacji 
strojów, odkładał terminy spotkań z 
przedstawicielami- Rady, przez kilka 
miesięcy zwlekał z przedstawieniem pre 
liminarza wydatków klubu. Mówiono wte~ 
dy, że "musiałoby być natychniastowe 
rozwiązanie l.fllowy o pracę". Wniose:< 
o dyscyplinarne zwolnienie K. z pra-
cy przepadł jednak w głosowaniu Rady 
Nadzorczej 9 listopada, a prezes Za
rządu postulował wtedy"odłożyć spra-
wę do ponownej analizy". 

WOJCIECH WAL IGÓRSKI 

Zabudować centrum miasta 
Mr:iejszy,ale bardziej zwarty - tak 

powir:ien wyglądać lowicz sądząc z po
prawek wniesionych 20 grudnia przez 
Radę Miasta lowicza do założeń do 
zmiany miejscowego ogólnego planu 

Narasta 
KONFLIKT 

W listopadzie 1989 r . ówozesne władze 
miasta podpisały z LOl~icką Spółdzielnią Mie 
szkaniową uinowę o finansowaniu infrastruk
tury kolejnego fragmentu osiedla 9ratkowice 
05-Lecia PRL) . 

W kwietniu i990 r. podpisano podobne 
l600WY ze Spółdzielnią "Medyk" oraz spół
dzielniami b udującymi przy ul. Bolimowskiej 
l)oowy te nie wykazują żródeł !inansowania . 
Urząd Wojewódzki nie jest w nich stroną. 
Lmowy opiewają na kw1tę 16 mld.zł, lecz t rze 
ba tu doliczyć nieuc1ronne odsetki bankowe 
jak również wzi<ić pod uwagę wzrost cen . 
Mote to powiększyć zo1owiązania miasta na
wet do 30 mld zł.Ola p1równania:budżet mias
ta za 1990 r. wyniesi e 32 mld zł, z czego 
płace nauczycieli ooc1łonęły około lB mld 

Budżet kraju rrusi być zrównoważony, 
czego wymagają ci, którzy pożyczyli mn 
pieniądze oraz Międzynarodowy Fundusz Walut 
towy. Jest to warunek l.fllOrzenia naszych 
długów oraz udzielenia pomocy z krajów 
wysokorozwiniętych. Na istotne wsparcie 
z Centrum ja bym więc nie liczył.t-\Jsimy 
gospodarzy<! tym co mamy. Ale co zrobić, gdy 
wiadomo, te z umów pochopnie zawartych 
przez naszych poprzedników l\ie będziemy 
moali sie wvwiazać? 

Zarządy Spółdzielni jak dotąd ogranicza
ją się do wywierania presji na Urząd szer
rrując hasłami o odczuciach społecznych. 
Mieli~ też telefoniczne pogróżki. 
Pierwsza do miejskiej kasy przyjdzie Łowic
ka Spółdzielnia Miesz.kaniOlola. Proponuję, aby 
przeprowadziła ona w4ród swych czł~ów, 
a jest ich kilka tysięcy,referend\A. 
Czy zgodzą się w trudnej sytuacji spółdziel 
ni wesprzeć ją kwotą 3- 4 mln lł na rodzinę 
i tym samym udowodnić,że słowo "spółdziel
nia" nie jes t pustyni słowem . Jeśli referen
dull się nie powiedzie, ~zie Spółdzielnia 
wiedziała, jakie naprawdę są odczucia ich 
własnych czł~ów. 

Lmowy podpisywali 111Qdrzy ludzie i 
na pewno zdawali sobie sprawę z tego,że są 
nierealne. Stosowano metodę wypróbowaną. 
Najpierw złap za paznokieć, pó:tniej rękę, 
a potem to rząd bQClz le rrusiał jakoś nasze 
problemy rozwiązać. Czy skończono z tą 
metodą ? Nie. Buc)Jje się następne !ralJlll!O
ty infrastruktury nawet bez 1J110WY z Urzę
dem Miasta.Czy to ktoś sfinansuje ? Czy 
nie grozi Spółdzielni Lewickiej bankruc
two? 

zago~podarowania przestrzennego miasta 
Rajcowie przyjęli założenie, że mia
sto ~inna się rozbudowywać przede 
wszy~tkim jako ośrodek ob sługi ruc~ 
turystycznego, centrum handlu,rz~mio- · 
sła i nieuciążliwego przemysłu obsłu
gującego okoliczne rolnictwo . W zwią
zku z tym dążyć się będzie do ograni
czenia budownictwa wielo i jednoro
dzinrego na obrzeżach mia~ta ( a przez 
.to zrezygnuje z ciągnięcia w kierunku 
peryferii wodociągów,kanalizacji 
i sieci ciepłowniczej), na rzecz 
skoncentrowania się na zabudowie 
pustawego śródmieścia. 

Przewidziano też wyłączenie spod 
wszelkiej zabudowy i przeznaczenie 
pod rekreację i tereny zielone obsza
ru tzw."łąk Niebudaka". 

Sytuacji nie nazwałbym beznadziejną. 
Potrzebne są niekonwencjonalne działania 
ze strony Spółdzielni. Mote trzeba sprze
dać część mieszkań na przetargu i atąd 
uzyskać środki. Miasto zaś rrusi jeszcze 
raz rozpatrzeć te problemy ,gdy jut będzie 
wiadomo, jaki będzie budżet miasta. ( 
tlia!<tóre lJ1IClWy trzeba .-.negocjować tak,, . 
aby stały się realne dla otJu stron. Nie 
chcemy odtegnywać się Od współpracy ze 
Spółdzielniaiwi. Wprost przeciwnie.Będzie
my inicjować i stwarzać warunki do powsta
wania nowych spółdzielni,ale tylko w gra
nicach możliwości miasta. 

Artykuł ten nif.ldl spowoduje dyskusję 
na łamach HMiwego lowiczanlna". społecz
ność Lewicza powima poznać argumenty 
wszystkich stron w tej" ważn ej sprawie. 
Co na przykład sądzą o tym problemie radni 
miasta z poprzedn iej kadencji ? I nie 
chodzi tu o zasadę myśl której miasto 
ma budować infrastrukturę,bo wiadomo,te 
tak, tylko o to i czy zastanawiali się ( ·: 
w monaenc:ie podp sywaaia UlllÓW nad tym, skąd „ 
wziąć pieniądze na wywiązywanie się z nich. 
A mote podłatano rnn "minę" 7 

Wt.AOYSŁAW OORKA 

( wicebut'lllistrz) 

\~szystkich zainteresowanych informu 
"einy, że egzernplarze zaległych numerów 
Nowego lowicz_anina" można będzie odtąd 

nabywać w prywatnej księgarni p.Oanuty 
Bródki na ul .Zduńskiei 12 , 

Przepraszam 
PANIĄ DANUTĘ 

SZACHOGŁUCHOWICZ 
za ubliżenie Jej. 

Stanisław Z. 
~ , 

T R zarejestrowane 
Wydział Cywilny Są<lu Wojewódzkiego 

w Skierniewicach dnia 19 grudnia l 990r. 
dokonał rejestracji Towarzystwa Rolniczego 
Księstwa lowickieqo,spełniając tym samym 
oczekiwanie 17-osobo!Piej grupy członków -
załotycieli,jak i zapuwne wielu sy~atyków. 
Celem towarzystwa jes1: wszechstronna pomoc 

Miało 
być ładnie ... 

ciepłociągu przez teren os. Dąbrowskiego, bez 
konieczności zamykania ulicy Długiej • Łowicka 
Spółdzielnia Mieszkaniowa nie wyraziła na to 
zgody. 

Teraz, JUZ pod koniec budowy, 
członkowie spółdzielni "Medyk" poczuli się nagle 
zagrożeni. w ciągu ostatnich miesięcy na kilku 
działkach wchodząch w skład tego terenu 
wybudowano domy mające się nijak do 
koncepcji opracowanej przez Owczarka w "planie 
realizacyjnym". 

Medykom, którzy zgodnie z projektem 
łódzkiego a rchitekta odsuwali swe domy od ulicy 
grozi, że sąsiedzi wybudują się tuż przy chodniku 
- zabierając im przestrzeń i światło . I że na 
zapleczu stawianych teraz w sąsiedztwie domów 
powstaną garaże, szopy, szopki... · niwecząc ich 

" marzenia o wewnętrznej strefie zieleni. 
:aniepokojeni budowlaną samowolą wystoso

wali do burmistrza pismo z protestem. 

członkom Towarzystwa 11 utrzymaniu i rozwo
ju prowadzonej przez nich działalności rol
niczej, propagowani• inicjatyw,postaw i wzo
rów sprzyjających przudsiębiorczości i akty 
wności gospodarczej .UIJOWSZechnianie kul tury 
prawnej, podnoszeni poziomu materialnego 
1 cywilizacyjnego mi IHZkańców Księstwa 
Lewickiego. 

Siedzibą Towarzystua jest Łowicz, a tere
nem działal'lia obszar llzeczypospoli tej Pols
ki•j i zagranica. Towarzystwo posiada osobo
wość prawną i zamierza prowadzić działal
ność gospodarczą we własnym imieniu,jak 
również przystępować i. tworzyć spółki i orM 
ganizacje gospodarcze w kraju i za granicą. 

Towarzystwo Rolnic;:e Księstwa Lewickiego 
zamierza również prowadzić odczyty i konsul 
tacje,sv~zja i konfP.rencje,wymillnę myśli 
i praktycznych doświadczeń, współpracować 
z placówkami oświatowymi i badawczymi. 

Kategorie członkos·:wa stwarzają szanse 
przed i<ażtlyin:,ktb pragnie czyhMie realizować 
cele Towarzystwa.Wkró·:ce odbędzie się Wlllne 
Zebranie Towarzystwa ,którego termin podamy 
w następnym nunerze "lłt." . 

JERZY ZABOST 

Sprawa nie jest jednak taka prosta. Okazuje 
się, że ".plan realizacyjny " Owczarka został 
wprawdzie przez dawne władze miasta 
zamówiony i opłacony, jednakże nie wiadomo 
d laczego nie został jeszcze zatwierdzony. W tej 
sytuacji Urząd Rejonowy sprawujący nadzór 
budowlany nie może interweniować, gdy ktoś 
stawia dom w sposób niezgodny z przyjętą w tym 
planie koncepcją . Co więcej : projekt ten w 
tajemniczy sposób zniknął z ratusza: karygodne 
niedbalstwo któregoś z urzędników, czy celowe 
działanie? Dopiero w ostatnich dniach Ewie 
Kaźmierczak ze spółdzielni "Medyk" udało się . 
poprzez samego au.tora • dotrzeć do kopii 
projektu . Jak się dowiadujemy w Urzędzie 
Miejskim projekt zostanie pilnie rozpatrzony 
przez Zarząd Miasta i jeśli będzie zatwierdzony 
wszystkie nie rozpoczęte jeszcze budynki w tym 
rejonie będą musiały być z nim zgodne. Wespół 
z Urzędem Rejonowym rozważa się też 
możliwość wstrzymania do tego c:1asu 
wydawania wszelkich · decyzji na rozpoczęcie 
budowy. 

Wojciech Waligórski 

BESTSELLERY GRUD.NIA 
P.Oanuta Bródka, właścicielka 

księgarenki przy ul.Zduńskiej 12 , 
i nformuje nas, że w grudniu ubiegłego 
roku wśród książkowych pozycji najwięk 
szą popularnoScią cieszył się Clib\Mll 
''Itali a 90 11 i "Przeminęło z wiatrem". 
Obie te pozycje wykupywano błyska
wicznie. •Ponadto z klasyki ctięnnie 
kupowano Try legię" Sienkiewicza, Chłopów '1 

Reymonta. Pani Danuta sprzedała też 
dużo egzemplarzy "Atlasu zwierząt świa 
ta", "ABC wędkarza", "Swiata roślin , 
skał i minerałów",pozycji zatytułowa
nej "rrzyroda - moja pierwsza książka'.' 
Nadal duże powodzenie miały ksilJŻki 
Rodziewiczówny i F le~z4rowej :Baśnie 11 

Brad Grillln i MBaśnie Andersena.Być 
może okres zakupó1~ gwiazdkowych spra-
ił, że wiQkszym niż zwykle zaintere

s owaniem cieszyły siQ albumy o tema
tyce malarskiej. 

. 
W obu odwiedzonych przez nas wypoży

czalniach video (Rynek Kilińskiego 12 
i "Sylwia" w Al.Sienkiewicza) ogromnym 
powodzeniem - cieszyła się amerykańska 
komedia "Vice versa". Ponadto chętnie 
wypożyczano: 

- w Al. Sienl~iewicza: "Cri tters II" "Po 
lice Acad~ny Il-VI", "Conan" (zarówno 
"Niszczyciel" jak i "Barbarzyńca"),"Po 
licjantki z FBI", "Kowbojska rapsodia" 
"aez wyjścia" z Gene Hackmanem, a z 
filmów poważniejszych "Niebezpieczne 
związki" 

- na Rynku Kilińskiego: "Moto diabły", 
"Mad Max", "Igła", "Skarbonka", ero
tyczny szlagier "Policja obyczajowa" i 
dramat -wojenny "Wzgórze rozdartych 
serc". Jak zwykle pytano także o filmy 
karate. 

(~nw) 

e W nocy lJ/14 grudnia rnstało dokonane 
włamanie do Zakładu CERBUOOWA w Lewiczu 
skąd z magazynu skradzloro buty filcowe , 
kształtki hydrauliczne ocaz klucze na 
ogólną sumę 1, 2 mil.zł. 

• 14 grudnia o godz.10-ej w m.Bełchów 
gm. Nieborów pod ruszający pociąg towarowy 
wpadł 3B letni Eugeniusz >.zam. Dzierzgów 
gm.Nieborów,któreril.I koła JOCiągu . obcjęły 
obie nogi.Poszkodowanego Jrzewieziono do 
zpi tala w Łowiczu . 

• 16 yrudnia o godz.19, 2) w m .Krępa gm, 
Domaniewice kierujijCY sam:x:hodem Fiat 125 
Janusz G. z lodzi wpadł w ;JÓ~l"izg i wjechał 
do rowu,w wyniku czego ki·~rujący i pasa
terka dpznal.l ą_brateń cia ta . 

e 18 grucni a o ;o-dz .19, 45 w m. Goleńsko 
gm.Chą'śno. pod samochód ci·~tarowy m-ki Ro
bur kierowany przez Stanisława Z. zam. Pau
linka woj.płockie wjechał rowerzysta 
Michał K. lat 14 zam.Marianka gm.Chąśno, 
który przewoził na bagażn :.ku Grzegorza P. 
zam. Goleńsko.Na miejscu !~-nierć poniósł 
Michał K. , a Grz~gorz P. z obrażeniami cia
ła został przewteztony do szp1 tala w Ło
wiczu. · 
e W nocy z '17 /18 qrudriia dokonano włama

nia do sklepu spożywczego w m. Strzebieszew 
gn. Domaniewice skąi:J niezn<ini sprawcy zab
rali artykuły spożywcze i papierosy na 
ooóln<1 kwotę 3,3 mln zł. 

• W nocy z 21/22 grudnia zostało dokonane 
wfamanie do skl epu ;;pożywczego w m. Stro
niewice grrilomaniewice,skącl sprawcy skradli 
alkohol, papierosy i art . S~O()żywcze wartoś
ci 5 mln zł na szkod& GS Ocmaniewice. 

• 22 grudnia KRP w Lewiczu została powia
domiona o śmierci Mirosła~a W. zam. Jamno 
który wspólnie z Zygrwntem K.podczas 
ścinania czubka drzewa świerkowego,spadł 
ponosząc !1mierć na miejsc~. 

• 23 grudnia o godz.2,30 w m. Jeziorko 
funkcjonariusz z KP w Kocierzewie zatrzy
mał przewotących samochodem Żuk dwóch 
sprawców kradzieży 17 przęseł przeciwśnie
gowych wartości 200 tyś.zł;którymi S<ł : 
Janusz R. zam. Warszawa (lat 20) i Grzegorz 
zam.Ludwików gm. Rybno (lat 19) . 

• 2B grudnia o ggdz.14,30 na ul.Poznań
skiej w lowiczu,kierując'f· po spożyciu 
alkoholu saioochodem NYSA· Sławomir M. 
z lowicza,uderzył w tył samochodu STAR. 
W wyniku zderzenia pasażer samochodu 
NYSA Józef O.z obrażeniami ciała został 
przewieziony do Szpitala w Lewiczu. 

f W nocy 2B grudnia o godz.1,00 w Łyszko
wicach przy ul.Księstwa Łowickiego zaist
niał petar warsztatu ślusarsko--stolarskle
go należącego do Zbigniewa G. Spaleniu 
uległy płyty wiórowe,szlifierka,dwa silni
ki elektryczne, oraz częściowo zniszczeniu 
uległ budynek. Przyczyna potaru w toku 
ustalenia. 
• W nocy z 2B/29 grudnia zostało dokona
ne włamanie do zakładu kamieniarskiego 
przy ul.Blich,skąd nieznani sprawcy skra
dli 3 płyty granitowe wartości 2 mln zł 
na szkodę Franciszka P .ze Strzelcewa. 

• W nocy z 29/30 grudnia w lowiczu przy 
ul. Zduńskiej zostało dokonane włamanie do 
pracowni rękawic roboczych,skąd sprawcy 
skradli dwie główki maszyn szwalniczych 
marki "MINERWA", oraz 6 szpulek nici ogól
nej wartości 14,5 mln zł na szkodę Ryszarda 
K.z Lewicza. 

PODKOMISARZ MIROSŁAW OWCZAREK 



W dniu 6 listopada 1990 r. minęła 130 
rocznica urodzin Ignacego Jana 
Paderewskiego, znakomitego pianisty, kom
pozytora, męża stanu i działacza społecznego. W 
roku bieżl:jcym 29 czerwca przypada 50 rocznica 
zgonu tego wielkiego Polaka. Przewidziane są w 
związku z tym uroczystości międzynarodowe i 
sprowadzenie jego zwłok ze Stanów 
Zjednoczonych do ojczyzny. 

wówczas już człowiekiem o sławie światowej, 
pełnym znakomitych zasług dla Polski. 

Oto po klęsce Niemiec w pierwszej wojnie 
światowej Paderewski na pokładzie bry
tyjskiego okrętu wojennego 25 grudnia 1918 r. 
przybył do Gdańska. Następnego zaś dnia 
przyjechał do Poznania, w którym zgotowano 
mu gorące przyjęcie. Jego obecność podniosła 
nastroje patriotyczne . W rezultacie już w dniu 

Jak witano w Łowiczu Paderewskiego 
Wiadomo, że Paderewski w latach 1877-

1878, kiedy był uczniem Instytutu Muzycznego 
w Warszawie, spędzał święta u rodziców swego 
kolegi Józefa Adamowskiego w Skierniewicach . 
Przyjmowano go tam jak syna. Dla wcześnie 
osieroconego przez rodziców młodego 

człowieka było to niewątpliwie dużą 

przyjemnością. Nie wiemy jednak nic na temat, 
czy znalazł czas, aby zainteresować się także 
Łowiczem. Trzeba było upływu wielu lat, aby 
znalazł się tutaj choć tylko przejazdem. Był 

JUDO W BARAKU 
wielki sport 

jest możliwy 
Sala jest dość duża, ale niska. W sufici 

dziury ,przez nieszczelne okna uciekają na 
zewnątrz .resztki ciepła z dwóch mających 
ogrzać pon1ieszczenie kaflowych pieców. 
Podczas os~rej zimy teq>eratura wewnątrz 
spada do 6 Celsjusza,a w ostatnich tygod
niach oscyluje wol(ół dziesięciu.Mimo to 
na macie zajmującej prawie całą powierznię 
baraku służącego jako sala gimnastyczna 
Zespołu S;zkół Zawodowych na ul. Armii i<ra
jowej (d . Żymierskiego) trenuje codziennie 
kilkadziesiąt dziewcząt i chłopców. 

Sfl<cja judo Międzyszkolnego Klubu Spor
towego "Zryw'' lowicz ma na swym koncie 
pa91110 sukcesów,jakim nie może się poszczy-

27 grudnia nastąpił wybuch powstania 
wielkopolskiego. 

Znakomity gość zachorował jednak na grypę 
i dopiero 2 stycznia 1919 r. mógł przybyć do 
Warszawy, głównego celu swojej podróży. W 
drodze witano Paderewskiego entuzjastycznie. 
A jak było w Łowiczu? Pisał o tym "Łowiczanin" 
w pierwszym numerze z dn . 3 stycznia. 

"Przejeżdżał przez dworzec kaliski Ignacy 
Paderewski między godz. 7-8wieczorem. Mimo 
dokuczliwego chłodu, zebrały się tłumy 

ków: Beata Walczak jest ( w swojej katego
rii wagowej) wicemistrzynią Pol~i seniorek 
(będąc jeszcze juniorką) i dwukrotną brązo
wą medalistką mistrzostw Europy JWllorek; .~ 
Aneta Sajdak była w roku ubiegłym mistrzy
nią Polski juniorek, w tym roku zdobyła na 
MP juniorek miejsce III,a na tf seniorek 
miejsce V ,Martyna Kędzia jest aktualną 
wicemistrzynią Polski juniorek i trzecią 

w kraju wśród sen lorek - także w swojej 
kategorii wagowej. Wśród chłopców Artur , 
Brzeziński jest wicemistrzem Polski Junio
rów w nowo wprowadzooej wadze do 56 kg. 
Dotąd najlżejsza waga była · do 60 kg. 
i Artul' sukcesów nie omosił - ze s1t.10imi 
55 kg wagi był dla swoich przeciwnikól'I' za 
lekki. •. 

Trener Sikorski pochodzi z Poznania, do 
lowicza sprowadził się w 197J roku. Nie 
ukl'}'Wa, że praca w "Zrywie" daje 111.1 więcej 
satysfakcji nit trenowanie młodzików 
w poznańskim AZS-ie . Tutaj prowadzi zaidi
nika od f?OCZqtl<u,od ·nauki padania i pier-
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cić taden imy klub w mieście.Pierwsze 
zwycięstwa na Mistrzostwach Polski zawod
nicy "Zrywu"odnosili w latach 1976 -· 77 .• 
w l 976r. rozpoczęła się era Magdaleny 
Wideńskiej ,ośniokrotnej medalistki mist- · 
rzostw Polski ( w tym raz złote] i dwa 
razy srebrnej). Równolegle z nią sukcesy 
odnosiła Teresa Szczechowska.Aktualnie 
trener Maciej Sikorski pracuje z kolejną 
grupą utalentowanych zawodniczek i zawodni 

wszych chwytów at do wyżyn sportowego mi s t " 
rzostwa.Jest to bliższe japońskiel'll.I ideało
wi, w którym trene„ jest dla zalj(J(jnika mist
rzem, a truaio zmieniać mistrza co kilka lat 

Nie jest rzeczą łatwą wpr0111adzenie 
Polaka w tajniki tego sportu. Opróa:: niazbQ
dnych cech układu nerwowego: szybkiego 
refleksu i znakami tej koordynacji ruchowj 
potrzebne są predyspozycje psychiczne: zdol 
ność koncentracji,panowania nad sobą i .iia-

przybyłe pieszo i specjalnym pociągniem kolei 
obwodowej. L,.. 

Dworzec był udekorowany flagami. Straz 
ogniowa pełniła służbę honorową. Służba 

kolejowa- porządkową, także skauci. Gdy 
pociąg się zbliżał, orkiestra strażacka odegrała 
marsza powitalnego. Paderewski ukazał się 

zebranym, obok przedstawiciele Anglii, Francji 
i Wioch w mundurach. 

Paderewski był zmęczony; przyjął tylko 
delegację chłopów I robotników z ks. Zawa
dzkim na czele. On wzniósł okrzyk "niech żyje 
Paderewski". Tłum zgotował mu owację. 

Wznosił głośne okrzyki, odpowiadał klaskaniem 
. i czapkami, chustkami powiewał". 

Tyle "Łowiczanin". Nie postarano się jednak 
o zanotcwanie słów znakomitego gościa, które 
skierował do delegacji łowickiech chłopów i 
robotników. Nie sięgnął po pióro przewodzący 
jej ks. Stefan Zawadzki (1886-1943), podówczas 
od niedawna prefekt gimnazjum męskiego i 
rektor obecAego kościoła oo.pijarów, choć żywo 
angażował się w sprawy publiczne. . 

T. Gumiń{ · 

ry w siebie,cn ota odwagi i cterpUwości 
a przede wszystkim LVlliejętność poddania się 
siłom natury - aby je dla swych celów wyko
rzystać. Nie bez poworu jedną z podstawo
wydl zasad judo jest " ustąp aby zwyciężyć~ 
Bardzo ~ielu rodzi się z tymi cechami, 
większość musi je wytrenowywać.Jest to o 
wiele łatwiejsze w Japonii,której kultura 
przesiąknięta buddyzme1r1 kładzie nacisk na 
te wartości.Młodzi są niecierpliwi,chcą 
jak najszyt>ciej startować na zawodach, 
osiągać sukcesy - mówi Sikorski. Wpajanie 
im zasad r ilozoficznych na których oparty 
jest ten sport idzie dość opornie. 

"Zryw" przyj!ruje do sekcji judo corocz
nie we wrześniu 70-100 uczniów i uczemic. 
T1<t0rzą oni młodszą grup!f treningową.Ci któ
rzy po roku w klubie zostaną przechodzą do 
grupy starszej. Jest Lch zwykle kilkoro, 
a były lata,gdy nikt nio aw;ansował.Odpada
ją z rótnyc:h powodów: jedni pe41rostu nie 
nadają się,drudzy nie wytrzymują intensyw
nego treningu (młodsza grupa 4 razy w tyg
godniu po 1,5 godziny,starsza 5 razy po 
] godziny) 

Najwv trwalsi '1ie mają Łatwego życia; 
w sali nie ma natrysków,umy~alni,nawet ~ 
ni.- Zawodnicy przebierają się za ustawioną 
w jednym końcu bar~u sceną , zawodniczki na 
t e j s cenie za kotarą. Swoją odzież układa
ją na podłodze - na scenie •lie ma nawet 
111ieszaczk6w. A do ubikacji 1f}'chodzi się 
kilkadziesiąt lll9trów poza budynek. W takich 
.iarunkach trenują 6,czasem Il lat zanim 
osiągną liczące się sukcesy, 

Mimo wszystko trener Sik1irski · jest 
szczęśliwy, te dzięki uprzejmości dyrekcji 
szkoły na Armii Krajowej mooią tam treno
imć nie zdejmując z podłogi po każdymtre
ningu staram ie ułotonej ma ty. Liczy, te 
znajdzie w mieście wielu je:JZcze podobnych 
SYflllatyków "Zrywu" .~że 1 takich,którzy 
wesprą t«S finansOl!.'O ? Klub osiągający wyni 
ki tej miary mógłby skutecznie reklamować 
niejednego przedsiębiorcę •.. 

\110 wtork17>tY wieczór w nit!pozornym baraku 
t nJa "randori'!.ó;iczenia wolne .śmigają 
Pi'Zyszarzałe kimona ;ciszę r•rzerywa sapanie 
zm:c;zonych zawodnikó01,zduszone odgłosy 
cllco brzmiących okrzyków i ołośne klaśnię
cia r~11 o matę mające amortyzować siłę 
upadku po rzucie. Co 5 minul: trener wymie
nia walczijce pary. Kilkunastu młodych , 
ambi t nych , sympatycznych ludli udawadnia 
sobi e i i nnym, że w takich ~rarunkach mo:I: 
liwy jest wielki sport. „ 

WOJC:IEDi WALIGÓRSKI 

Jedną z najpoważniejszych barier w rozwoju wsi 
(. kiej bezpośrednio po uzyskaniu niepodległości 
"" lh8 r. był brak kredytów. Stąd też wielu polityków 
i ekonomistów, m.in. Władysław Grabski, postu
lował konieczność rozwoju gęstej sieci kas 
pożyczkowo- oszczędnościowych. Realizacji tego 
programu miały służyć powołane rozporządzeniem 
prezydenta RP z 31.XIl.1924 r. Gminne Kasy 
Pożyczkowo- Oszczędnościowe. 

Potęga finansowa 
przedwojennych 

ZDUN 
Niewielu zapewne czytelników wie, iż 

najzasobniejszą i najlepiej zorganizowaną Gminną 
Kasą Pożyczkowo- Oszczędnośniową w II Rzeczy
pospolitej była kasa w Zdunach. W ostatnich kilku 
latach przed wybuchem II wojny światowej wysunęła 
się ona na pierwsze miejsce w Polsce ~ród tego typu 
instytucji. W 1935 r. wkłady oszczędnościowe w kasie 
zduńskiej wynosiły 439 533 zł., podczas gdy druga w 
kraju kasa w Dłusku (pow. koniński) zgromadziła 

svlko 267 380 zł. W 1937 r. oszczędności w kasie 
z-- 11skiej wynosiły 783 594zł.,aw1938- już 897 911 
zł. Rosła również kwota udzielanych pożyczek. W 
1937 r. wynosiły one 599 592 zł., zaś w 1938- 732 08'.L 
zł . Warto dodać, iż oprocentowanie pożyczek 

wynosiło tylko 8% w stosunku rocznym, a 1 dolar był 
wówczas wart 5,30 zł. 

W uznaniu zasług władze Rzcc-qpospolilcj 
Polskiej przyznały wieloletnim działaczom G minnej 
Kasy Pożyc-.i:kowo- Oszcz~nościowej w Zdunach 
wysokie odznaczenia państwowe. Otrzymali je: Jan 
Koza- Z loty Krzyż Zasługi, Jan Fabjański i Jan 
Marciniak- Srebrne Krzyże Zasługi, Józef Krzywicki 
oraz Wincenty Urbanek- Brązowe Krzyże Zasługi . 

Aktu dekoracji dokonał 19 października 1937 r. 
premier RP. gen. Felicjan Sławoj Składkowski, który 
przybył do Zdun na uroczystości otwarcia nowego 
lokalu największego w kraju banku wiejskiego. 

Dobiesław Jędrzejczyk 

z Kamerunu 
N numerze 8 "NŁ" napisaliśmy o czterech 

po skich pijarach, którzy wyjechali pod koniec 
sierpnia do Kamerunu. Dwóch z niph pochodzi 
z Ziemi Łowickiej: ks. Mirosław Wofda z Boczek 
i ks. Stefan Wojda z Łaguszewa. Do Polski dotarły 
już od nich pierwsze listy. Z jakiego 
rodzaju trudnościami się spotykają można się 
przekonać czytając poniższy fragment jednego 
z listów, udostępnionego nam przez księdza 
prowincjała Jana Tafta: 

11Językiem najczęściej używanym w liturgi i jest 
j.bamileke, wyjątek stanowią Msze św. sprawowane 
dla dzieci i młodzieży. Trudno się jest zorientować 
co w danej chwili śpiewa ja; czy to jest jeszcze Kyrie, 
C'l Y już Chwała. My musimy się pytać katechisty co to 
było by móc kontynuować dalej Msze św. Ludzie 
htarsi nic rozumieją francuskiego, młodsi z kolei 
domagają się by powtarzać wszystko po francusku. 
K iądzjestzmuszonymówićpodwd razy homilie: raz 
po francusku, drugi raz w bamileke. My c-qtamy po 
kilka zdań po francusku a katechista tłumaczy na 
1~1.yk miejscowy, czasami tłumaczenie trwa 2 lub 
I dłużej. Miejscowi księża mówią, że mało jest 
k 1 •• istów, którzy wiernie tłumaczą, często są to. 
tyl~o ich słowa. /1 

Na lewo- Nowy Rynek. Zaraz pod numerem 
trzecim wspomnienie masami i sklepu A.Hetlofa, 
pó:tniej T.Głogowskiego. Kilka domów dalej, za 
uliczką Ciemną - wędliniarni Sobkiewicza. Tutaj, w 
tynku, los był łaskawszy : domy przetrwały. Bogata 
ich przeszłość, praca tam została - spieszna, nocami, 
rodzin całych, aby na rano świeże było wszystko: 
krocie parówek, kiełbas, salcesonów wzorzystych i 
wę~zonek. Dla ludzi. Łowiczan. Także na Święta. 

Były takie miejsca gdzie indziej. Znakomite 
nazwiska łowickiego cechu rze:tników: Szacho
głuchowicza, Marszałka, Rydla, Szyszkowicza, 
Dąbrowskiego i wielu innych. Miejsca znaczące, 
jednak rozproszone. Ci byli blisko siebie, w 
skupieniu. Szedł do nich środek miasta, stąd V(facał 
za domowe stoły z gatunkami wyrobów 
wysmakowanymi u "swojego" masarza. Bo smaki 
różne były. Zdobywane chytrze. Hetlof prosperował 
na dostawach dla wojska, żołnierskiej kuchni 
dogadzał, świnie bił łowickie. Rutkowski inaczej -

Sztuka 
Dnia 14 grudnia 1990 roku uczestnic-.lyłcm w 

uroczystości otwarcia wystawy malarstwa Henryka 
Burzyńskiego w Muzeum Mazowieckim w Płocku. 

Muzeum to od kilku lat organizuje wystawy z 
cyklu "Najwybitniejsi twórcy ludowi Mazowsza". 

Pierwszą wystawę indywidualną prac tego 
wszechstronnie utalentowanego artysty ludowego 
zorganizowaliśmy w Muzeum w Łowiczu w 1980 r. 
Upamiętniała ona piędzicsięciolecie artystycznej 
twórczości ludowej Henryka Burqńskicgo i 
obejmowała trq zasadnicze dziedziny: tkactwo, 
hafty i obrazy. W związku z wystawą został wydany 
katalog a Minister Kultury i Sztuki przyznał artyście 
specjalną nagrodę. 

Henryk Burzyński urodził się w 1912 roku we wsi 
Traby parafii Chruślin na ziemi łowickiej . 
Dzieciństwo i młodość spędził w rodzinnej wsi a 
następnie kilka lat mieszkał w Chruślinie . Od 1956 
roku, na skutek zmiany sytuacji rodzinnej, 
zamieszkał w Ksawerowie koło Łodzi, ale jego serce 
i dusza pozostały na wsi łowickiej. 

Wychowywał si ę w atmosferze umiłowania sztuki 
ludowej. Od matki nauc-qł się haftować kolorowymi 
nićmi i koralikami. Również matka była jego 
nauczycielką w dziedzinie tkactwa wielobarwnych 
pasiaków i tkanin wełnianych w różnokolorową 
kratę. Bardzo szybko uczeń prze~cignął swego 
nauczyciela. 

W tkactwie pasiaków r.a łowicki strój zaspakajał 
najpierw potrzeby 11ajbli/..s:z<:j rodziny, wnet jednak 

, 
Na Swięta cz.II 

uznanie mieszczan zdobywał smakiem rzadkim a 
zapachem wędlin jedynym. Materiał rzeźny na 
kresach wschodnich zdobywał, spod Kobtynia. Tam 
świnki tuczone żołędziami, po dąbrowach leśnych. 
Na stację w Zielkowicach, żywe, w wagonie wysłanym 
jabłkami przybywały. W drugiej dobie przerabiane. 
Wędlina inny smak miała: od Rutkowskiego. 

Zwiedzeni na bezdroża wspomnień gdzieśmy to 
prl}'Stanęli? - Róg Zduńskiej i Koziej. Toż tu nowa, 
popularna w mieście wędliniarnia Milczarka! - Więc 
jednak niewygnany, uparty duch miejsca. 
Powędrował skądś z zapachem osmalonych na 
heban wędzarni, wypracowanych rzetnickich stołów. 
W tym zaułku się błąkała i trwa. 

Dobrze było go spotkać. Wracajmy do domu. Na 
Święta! 

Albin Szymajda 

Burzyńskiego 
zac-Lęły u niego zamawiać pasiaki gospodynie z 
okolicznych wsi. Jego sława jako tkacza', który umie 
najlepiej "domodzić" kolory w pasiaku rozesi.ła się 
po całym niemal b.Księstwic Łowickim . Do 
mistrzowstwa doszedł w tkactwie pasów do stroju 
męskiego. 

Równoc-.i:eśnie z tkactwem zajmował się haftami, 
którymi zdobione były koszule, staniki i "aksamitki" 
do wełniaków i fartuchów. Sława jego jako hafciarza 
była nie mniejsza niż sława tkacza. Projektował 
nawet hafty do zdobienia ornatów do kościoła w 
Chruślinie, które następnie wykonywały hafciarki ze 
wsi. 

Tak przedstawiała się twórczość artyStyczna 
I lcnryka Burzyńskiego jeszc-.i:e kilka lat po II wojnic 
światowej. W latach piędziesiątych zaczęły piętrzyć 
się trudności w zdobywaniu odpowiedniej wełny na 
pasiaki i z konieczności Henryk Burqński coraz 
mniej zajmował się tkactwem. W następstwie tego 
jego pasja twórcza znalazła ujście w malowaniu 
wnętrz domów mieszkalnych. Na ścia nach i gładkich 
sufitach wspók.i:esnych murowanych domów 
malował naręcza i bukiety kwiatów. Mieszkając już 
w Ksawerowie prqjeżdżał na wieś łowicką do 
Trabów, Chruślina, Złakowa Borowego i 
Kościelnego, Łaźnik, Domaniewic, Mąkolic i wiciu 
innych, gdzie zapraszały go gospodynie, którym 
bardzo podobało się jego malowanie. (c.d.n.) 

Anna Świątkowska 

Głód Słowa 
13 I, niedziela, Święto Chrztu Pańskiego, Ewangelia t-1<.l, 7-11 
"On chrzcić was będzie Duchem Świętym". Jezus przychodzi, a~y przezwyciężyć 
we mnie ducha marazmu, zniechęcenia, lęku. Obda·rza Duchem mocy i ufności. 

20 I, niedziela zwykła, Ewangelia J 1, 35-42 

Jezusa nie można poznać teoretycznie. Żeby doświadczyć Kim jest trzeba z Nim S 
po prostu być. "Chodtr.ie, a zobaczycie" - zaprasza nas. NAiH 



W dniu 6 listopada 1990 r. minęła 130 
rocznica urodzin Ignacego Jana 
Paderewskiego, znakomitego pianisty, kom
pozytora, męża stanu i działacza społecznego. W 
roku bieżl:jcym 29 czerwca przypada 50 rocznica 
zgonu tego wielkiego Polaka. Przewidziane są w 
związku z tym uroczystości międzynarodowe i 
sprowadzenie jego zwłok ze Stanów 
Zjednoczonych do ojczyzny. 

wówczas już człowiekiem o sławie światowej, 
pełnym znakomitych zasług dla Polski. 

Oto po klęsce Niemiec w pierwszej wojnie 
światowej Paderewski na pokładzie bry
tyjskiego okrętu wojennego 25 grudnia 1918 r. 
przybył do Gdańska. Następnego zaś dnia 
przyjechał do Poznania, w którym zgotowano 
mu gorące przyjęcie. Jego obecność podniosła 
nastroje patriotyczne . W rezultacie już w dniu 

Jak witano w Łowiczu Paderewskiego 
Wiadomo, że Paderewski w latach 1877-

1878, kiedy był uczniem Instytutu Muzycznego 
w Warszawie, spędzał święta u rodziców swego 
kolegi Józefa Adamowskiego w Skierniewicach . 
Przyjmowano go tam jak syna. Dla wcześnie 
osieroconego przez rodziców młodego 

człowieka było to niewątpliwie dużą 

przyjemnością. Nie wiemy jednak nic na temat, 
czy znalazł czas, aby zainteresować się także 
Łowiczem. Trzeba było upływu wielu lat, aby 
znalazł się tutaj choć tylko przejazdem. Był 

JUDO W BARAKU 
wielki sport 

jest możliwy 
Sala jest dość duża, ale niska. W sufici 

dziury ,przez nieszczelne okna uciekają na 
zewnątrz .resztki ciepła z dwóch mających 
ogrzać pon1ieszczenie kaflowych pieców. 
Podczas os~rej zimy teq>eratura wewnątrz 
spada do 6 Celsjusza,a w ostatnich tygod
niach oscyluje wol(ół dziesięciu.Mimo to 
na macie zajmującej prawie całą powierznię 
baraku służącego jako sala gimnastyczna 
Zespołu S;zkół Zawodowych na ul. Armii i<ra
jowej (d . Żymierskiego) trenuje codziennie 
kilkadziesiąt dziewcząt i chłopców. 

Sfl<cja judo Międzyszkolnego Klubu Spor
towego "Zryw'' lowicz ma na swym koncie 
pa91110 sukcesów,jakim nie może się poszczy-

27 grudnia nastąpił wybuch powstania 
wielkopolskiego. 

Znakomity gość zachorował jednak na grypę 
i dopiero 2 stycznia 1919 r. mógł przybyć do 
Warszawy, głównego celu swojej podróży. W 
drodze witano Paderewskiego entuzjastycznie. 
A jak było w Łowiczu? Pisał o tym "Łowiczanin" 
w pierwszym numerze z dn . 3 stycznia. 

"Przejeżdżał przez dworzec kaliski Ignacy 
Paderewski między godz. 7-8wieczorem. Mimo 
dokuczliwego chłodu, zebrały się tłumy 

ków: Beata Walczak jest ( w swojej katego
rii wagowej) wicemistrzynią Pol~i seniorek 
(będąc jeszcze juniorką) i dwukrotną brązo
wą medalistką mistrzostw Europy JWllorek; .~ 
Aneta Sajdak była w roku ubiegłym mistrzy
nią Polski juniorek, w tym roku zdobyła na 
MP juniorek miejsce III,a na tf seniorek 
miejsce V ,Martyna Kędzia jest aktualną 
wicemistrzynią Polski juniorek i trzecią 

w kraju wśród sen lorek - także w swojej 
kategorii wagowej. Wśród chłopców Artur , 
Brzeziński jest wicemistrzem Polski Junio
rów w nowo wprowadzooej wadze do 56 kg. 
Dotąd najlżejsza waga była · do 60 kg. 
i Artul' sukcesów nie omosił - ze s1t.10imi 
55 kg wagi był dla swoich przeciwnikól'I' za 
lekki. •. 

Trener Sikorski pochodzi z Poznania, do 
lowicza sprowadził się w 197J roku. Nie 
ukl'}'Wa, że praca w "Zrywie" daje 111.1 więcej 
satysfakcji nit trenowanie młodzików 
w poznańskim AZS-ie . Tutaj prowadzi zaidi
nika od f?OCZqtl<u,od ·nauki padania i pier-
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cić taden imy klub w mieście.Pierwsze 
zwycięstwa na Mistrzostwach Polski zawod
nicy "Zrywu"odnosili w latach 1976 -· 77 .• 
w l 976r. rozpoczęła się era Magdaleny 
Wideńskiej ,ośniokrotnej medalistki mist- · 
rzostw Polski ( w tym raz złote] i dwa 
razy srebrnej). Równolegle z nią sukcesy 
odnosiła Teresa Szczechowska.Aktualnie 
trener Maciej Sikorski pracuje z kolejną 
grupą utalentowanych zawodniczek i zawodni 

wszych chwytów at do wyżyn sportowego mi s t " 
rzostwa.Jest to bliższe japońskiel'll.I ideało
wi, w którym trene„ jest dla zalj(J(jnika mist
rzem, a truaio zmieniać mistrza co kilka lat 

Nie jest rzeczą łatwą wpr0111adzenie 
Polaka w tajniki tego sportu. Opróa:: niazbQ
dnych cech układu nerwowego: szybkiego 
refleksu i znakami tej koordynacji ruchowj 
potrzebne są predyspozycje psychiczne: zdol 
ność koncentracji,panowania nad sobą i .iia-

przybyłe pieszo i specjalnym pociągniem kolei 
obwodowej. L,.. 

Dworzec był udekorowany flagami. Straz 
ogniowa pełniła służbę honorową. Służba 

kolejowa- porządkową, także skauci. Gdy 
pociąg się zbliżał, orkiestra strażacka odegrała 
marsza powitalnego. Paderewski ukazał się 

zebranym, obok przedstawiciele Anglii, Francji 
i Wioch w mundurach. 

Paderewski był zmęczony; przyjął tylko 
delegację chłopów I robotników z ks. Zawa
dzkim na czele. On wzniósł okrzyk "niech żyje 
Paderewski". Tłum zgotował mu owację. 

Wznosił głośne okrzyki, odpowiadał klaskaniem 
. i czapkami, chustkami powiewał". 

Tyle "Łowiczanin". Nie postarano się jednak 
o zanotcwanie słów znakomitego gościa, które 
skierował do delegacji łowickiech chłopów i 
robotników. Nie sięgnął po pióro przewodzący 
jej ks. Stefan Zawadzki (1886-1943), podówczas 
od niedawna prefekt gimnazjum męskiego i 
rektor obecAego kościoła oo.pijarów, choć żywo 
angażował się w sprawy publiczne. . 

T. Gumiń{ · 

ry w siebie,cn ota odwagi i cterpUwości 
a przede wszystkim LVlliejętność poddania się 
siłom natury - aby je dla swych celów wyko
rzystać. Nie bez poworu jedną z podstawo
wydl zasad judo jest " ustąp aby zwyciężyć~ 
Bardzo ~ielu rodzi się z tymi cechami, 
większość musi je wytrenowywać.Jest to o 
wiele łatwiejsze w Japonii,której kultura 
przesiąknięta buddyzme1r1 kładzie nacisk na 
te wartości.Młodzi są niecierpliwi,chcą 
jak najszyt>ciej startować na zawodach, 
osiągać sukcesy - mówi Sikorski. Wpajanie 
im zasad r ilozoficznych na których oparty 
jest ten sport idzie dość opornie. 

"Zryw" przyj!ruje do sekcji judo corocz
nie we wrześniu 70-100 uczniów i uczemic. 
T1<t0rzą oni młodszą grup!f treningową.Ci któ
rzy po roku w klubie zostaną przechodzą do 
grupy starszej. Jest Lch zwykle kilkoro, 
a były lata,gdy nikt nio aw;ansował.Odpada
ją z rótnyc:h powodów: jedni pe41rostu nie 
nadają się,drudzy nie wytrzymują intensyw
nego treningu (młodsza grupa 4 razy w tyg
godniu po 1,5 godziny,starsza 5 razy po 
] godziny) 

Najwv trwalsi '1ie mają Łatwego życia; 
w sali nie ma natrysków,umy~alni,nawet ~ 
ni.- Zawodnicy przebierają się za ustawioną 
w jednym końcu bar~u sceną , zawodniczki na 
t e j s cenie za kotarą. Swoją odzież układa
ją na podłodze - na scenie •lie ma nawet 
111ieszaczk6w. A do ubikacji 1f}'chodzi się 
kilkadziesiąt lll9trów poza budynek. W takich 
.iarunkach trenują 6,czasem Il lat zanim 
osiągną liczące się sukcesy, 

Mimo wszystko trener Sik1irski · jest 
szczęśliwy, te dzięki uprzejmości dyrekcji 
szkoły na Armii Krajowej mooią tam treno
imć nie zdejmując z podłogi po każdymtre
ningu staram ie ułotonej ma ty. Liczy, te 
znajdzie w mieście wielu je:JZcze podobnych 
SYflllatyków "Zrywu" .~że 1 takich,którzy 
wesprą t«S finansOl!.'O ? Klub osiągający wyni 
ki tej miary mógłby skutecznie reklamować 
niejednego przedsiębiorcę •.. 

\110 wtork17>tY wieczór w nit!pozornym baraku 
t nJa "randori'!.ó;iczenia wolne .śmigają 
Pi'Zyszarzałe kimona ;ciszę r•rzerywa sapanie 
zm:c;zonych zawodnikó01,zduszone odgłosy 
cllco brzmiących okrzyków i ołośne klaśnię
cia r~11 o matę mające amortyzować siłę 
upadku po rzucie. Co 5 minul: trener wymie
nia walczijce pary. Kilkunastu młodych , 
ambi t nych , sympatycznych ludli udawadnia 
sobi e i i nnym, że w takich ~rarunkach mo:I: 
liwy jest wielki sport. „ 

WOJC:IEDi WALIGÓRSKI 

Jedną z najpoważniejszych barier w rozwoju wsi 
(. kiej bezpośrednio po uzyskaniu niepodległości 
"" lh8 r. był brak kredytów. Stąd też wielu polityków 
i ekonomistów, m.in. Władysław Grabski, postu
lował konieczność rozwoju gęstej sieci kas 
pożyczkowo- oszczędnościowych. Realizacji tego 
programu miały służyć powołane rozporządzeniem 
prezydenta RP z 31.XIl.1924 r. Gminne Kasy 
Pożyczkowo- Oszczędnościowe. 

Potęga finansowa 
przedwojennych 

ZDUN 
Niewielu zapewne czytelników wie, iż 

najzasobniejszą i najlepiej zorganizowaną Gminną 
Kasą Pożyczkowo- Oszczędnośniową w II Rzeczy
pospolitej była kasa w Zdunach. W ostatnich kilku 
latach przed wybuchem II wojny światowej wysunęła 
się ona na pierwsze miejsce w Polsce ~ród tego typu 
instytucji. W 1935 r. wkłady oszczędnościowe w kasie 
zduńskiej wynosiły 439 533 zł., podczas gdy druga w 
kraju kasa w Dłusku (pow. koniński) zgromadziła 

svlko 267 380 zł. W 1937 r. oszczędności w kasie 
z-- 11skiej wynosiły 783 594zł.,aw1938- już 897 911 
zł. Rosła również kwota udzielanych pożyczek. W 
1937 r. wynosiły one 599 592 zł., zaś w 1938- 732 08'.L 
zł . Warto dodać, iż oprocentowanie pożyczek 

wynosiło tylko 8% w stosunku rocznym, a 1 dolar był 
wówczas wart 5,30 zł. 

W uznaniu zasług władze Rzcc-qpospolilcj 
Polskiej przyznały wieloletnim działaczom G minnej 
Kasy Pożyc-.i:kowo- Oszcz~nościowej w Zdunach 
wysokie odznaczenia państwowe. Otrzymali je: Jan 
Koza- Z loty Krzyż Zasługi, Jan Fabjański i Jan 
Marciniak- Srebrne Krzyże Zasługi, Józef Krzywicki 
oraz Wincenty Urbanek- Brązowe Krzyże Zasługi . 

Aktu dekoracji dokonał 19 października 1937 r. 
premier RP. gen. Felicjan Sławoj Składkowski, który 
przybył do Zdun na uroczystości otwarcia nowego 
lokalu największego w kraju banku wiejskiego. 

Dobiesław Jędrzejczyk 

z Kamerunu 
N numerze 8 "NŁ" napisaliśmy o czterech 

po skich pijarach, którzy wyjechali pod koniec 
sierpnia do Kamerunu. Dwóch z niph pochodzi 
z Ziemi Łowickiej: ks. Mirosław Wofda z Boczek 
i ks. Stefan Wojda z Łaguszewa. Do Polski dotarły 
już od nich pierwsze listy. Z jakiego 
rodzaju trudnościami się spotykają można się 
przekonać czytając poniższy fragment jednego 
z listów, udostępnionego nam przez księdza 
prowincjała Jana Tafta: 

11Językiem najczęściej używanym w liturgi i jest 
j.bamileke, wyjątek stanowią Msze św. sprawowane 
dla dzieci i młodzieży. Trudno się jest zorientować 
co w danej chwili śpiewa ja; czy to jest jeszcze Kyrie, 
C'l Y już Chwała. My musimy się pytać katechisty co to 
było by móc kontynuować dalej Msze św. Ludzie 
htarsi nic rozumieją francuskiego, młodsi z kolei 
domagają się by powtarzać wszystko po francusku. 
K iądzjestzmuszonymówićpodwd razy homilie: raz 
po francusku, drugi raz w bamileke. My c-qtamy po 
kilka zdań po francusku a katechista tłumaczy na 
1~1.yk miejscowy, czasami tłumaczenie trwa 2 lub 
I dłużej. Miejscowi księża mówią, że mało jest 
k 1 •• istów, którzy wiernie tłumaczą, często są to. 
tyl~o ich słowa. /1 

Na lewo- Nowy Rynek. Zaraz pod numerem 
trzecim wspomnienie masami i sklepu A.Hetlofa, 
pó:tniej T.Głogowskiego. Kilka domów dalej, za 
uliczką Ciemną - wędliniarni Sobkiewicza. Tutaj, w 
tynku, los był łaskawszy : domy przetrwały. Bogata 
ich przeszłość, praca tam została - spieszna, nocami, 
rodzin całych, aby na rano świeże było wszystko: 
krocie parówek, kiełbas, salcesonów wzorzystych i 
wę~zonek. Dla ludzi. Łowiczan. Także na Święta. 

Były takie miejsca gdzie indziej. Znakomite 
nazwiska łowickiego cechu rze:tników: Szacho
głuchowicza, Marszałka, Rydla, Szyszkowicza, 
Dąbrowskiego i wielu innych. Miejsca znaczące, 
jednak rozproszone. Ci byli blisko siebie, w 
skupieniu. Szedł do nich środek miasta, stąd V(facał 
za domowe stoły z gatunkami wyrobów 
wysmakowanymi u "swojego" masarza. Bo smaki 
różne były. Zdobywane chytrze. Hetlof prosperował 
na dostawach dla wojska, żołnierskiej kuchni 
dogadzał, świnie bił łowickie. Rutkowski inaczej -

Sztuka 
Dnia 14 grudnia 1990 roku uczestnic-.lyłcm w 

uroczystości otwarcia wystawy malarstwa Henryka 
Burzyńskiego w Muzeum Mazowieckim w Płocku. 

Muzeum to od kilku lat organizuje wystawy z 
cyklu "Najwybitniejsi twórcy ludowi Mazowsza". 

Pierwszą wystawę indywidualną prac tego 
wszechstronnie utalentowanego artysty ludowego 
zorganizowaliśmy w Muzeum w Łowiczu w 1980 r. 
Upamiętniała ona piędzicsięciolecie artystycznej 
twórczości ludowej Henryka Burqńskicgo i 
obejmowała trq zasadnicze dziedziny: tkactwo, 
hafty i obrazy. W związku z wystawą został wydany 
katalog a Minister Kultury i Sztuki przyznał artyście 
specjalną nagrodę. 

Henryk Burzyński urodził się w 1912 roku we wsi 
Traby parafii Chruślin na ziemi łowickiej . 
Dzieciństwo i młodość spędził w rodzinnej wsi a 
następnie kilka lat mieszkał w Chruślinie . Od 1956 
roku, na skutek zmiany sytuacji rodzinnej, 
zamieszkał w Ksawerowie koło Łodzi, ale jego serce 
i dusza pozostały na wsi łowickiej. 

Wychowywał si ę w atmosferze umiłowania sztuki 
ludowej. Od matki nauc-qł się haftować kolorowymi 
nićmi i koralikami. Również matka była jego 
nauczycielką w dziedzinie tkactwa wielobarwnych 
pasiaków i tkanin wełnianych w różnokolorową 
kratę. Bardzo szybko uczeń prze~cignął swego 
nauczyciela. 

W tkactwie pasiaków r.a łowicki strój zaspakajał 
najpierw potrzeby 11ajbli/..s:z<:j rodziny, wnet jednak 

, 
Na Swięta cz.II 

uznanie mieszczan zdobywał smakiem rzadkim a 
zapachem wędlin jedynym. Materiał rzeźny na 
kresach wschodnich zdobywał, spod Kobtynia. Tam 
świnki tuczone żołędziami, po dąbrowach leśnych. 
Na stację w Zielkowicach, żywe, w wagonie wysłanym 
jabłkami przybywały. W drugiej dobie przerabiane. 
Wędlina inny smak miała: od Rutkowskiego. 

Zwiedzeni na bezdroża wspomnień gdzieśmy to 
prl}'Stanęli? - Róg Zduńskiej i Koziej. Toż tu nowa, 
popularna w mieście wędliniarnia Milczarka! - Więc 
jednak niewygnany, uparty duch miejsca. 
Powędrował skądś z zapachem osmalonych na 
heban wędzarni, wypracowanych rzetnickich stołów. 
W tym zaułku się błąkała i trwa. 

Dobrze było go spotkać. Wracajmy do domu. Na 
Święta! 

Albin Szymajda 

Burzyńskiego 
zac-Lęły u niego zamawiać pasiaki gospodynie z 
okolicznych wsi. Jego sława jako tkacza', który umie 
najlepiej "domodzić" kolory w pasiaku rozesi.ła się 
po całym niemal b.Księstwic Łowickim . Do 
mistrzowstwa doszedł w tkactwie pasów do stroju 
męskiego. 

Równoc-.i:eśnie z tkactwem zajmował się haftami, 
którymi zdobione były koszule, staniki i "aksamitki" 
do wełniaków i fartuchów. Sława jego jako hafciarza 
była nie mniejsza niż sława tkacza. Projektował 
nawet hafty do zdobienia ornatów do kościoła w 
Chruślinie, które następnie wykonywały hafciarki ze 
wsi. 

Tak przedstawiała się twórczość artyStyczna 
I lcnryka Burzyńskiego jeszc-.i:e kilka lat po II wojnic 
światowej. W latach piędziesiątych zaczęły piętrzyć 
się trudności w zdobywaniu odpowiedniej wełny na 
pasiaki i z konieczności Henryk Burqński coraz 
mniej zajmował się tkactwem. W następstwie tego 
jego pasja twórcza znalazła ujście w malowaniu 
wnętrz domów mieszkalnych. Na ścia nach i gładkich 
sufitach wspók.i:esnych murowanych domów 
malował naręcza i bukiety kwiatów. Mieszkając już 
w Ksawerowie prqjeżdżał na wieś łowicką do 
Trabów, Chruślina, Złakowa Borowego i 
Kościelnego, Łaźnik, Domaniewic, Mąkolic i wiciu 
innych, gdzie zapraszały go gospodynie, którym 
bardzo podobało się jego malowanie. (c.d.n.) 

Anna Świątkowska 

Głód Słowa 
13 I, niedziela, Święto Chrztu Pańskiego, Ewangelia t-1<.l, 7-11 
"On chrzcić was będzie Duchem Świętym". Jezus przychodzi, a~y przezwyciężyć 
we mnie ducha marazmu, zniechęcenia, lęku. Obda·rza Duchem mocy i ufności. 

20 I, niedziela zwykła, Ewangelia J 1, 35-42 

Jezusa nie można poznać teoretycznie. Żeby doświadczyć Kim jest trzeba z Nim S 
po prostu być. "Chodtr.ie, a zobaczycie" - zaprasza nas. NAiH 



Piszę z zapytaniem: cci ~· robić mężczy
zna ok.50-letni,który przeb)·waj11c w zakła
dzie kamym uzyskał dwa dypl omv zawodowe 
a teraz nie ma pracy? Dobrze, że ma siostrę 
która daje mu jeść . W sezonie letnim pra
cował dorywczo,a co będzie ~· zimie? Chyba 
przyjdzie mu kraść,jak i imym którzy po
kończyli szkoły ,czy kursy i nie mają zaję
cia( •• •) 

Od Redakcji: 
Kraść jeszcze nikt nie musf, bo jak nas , 
poinformował p.Jacek Skiers~: i ,szef Rejono
wego Biura Pracy ,ci którzy nie mają prawa 
do zasiłku dla bezrobotnych mogą zgłosić 
się do w/w Biura.Otrzymają ~·ówczas skiero
wanie do prac interwency jnyc:h , a po przep
racowaniu sześciu miesięcy uzyskują prawo 
do zasiłku. 

Poza tym Rejonowe Biuro Pracy pomaga 
przy pi:zekwalifikowaniu się. 

w rozmowie z p.Ew11 Mrzygłód-Waligórską 
nasz Przewodniczący Oddziału Ziemi lowic
kiej wyratając "cudownie" pozytywną opinię 
o Komisji Zakładowej w Syntexie oraz mówiąc 
o wspaniałej współpracy tej Komisji z Dyrek 
cją (szczególnie w przypadku zwolnień ponad 
l tysiąca swoich pracowników) ,dał wyraz 
aprobaty, te popiera pali tykę działania 
Oyr<Hccji "Syntexu". Wobec powytszego pytamy, 

Z pewnością nie ma wielu organizacji, które 
mogą poszczycić się istnieniem o nie zmienionej 
nazwie i formach organizacyjnych władzy 

cechowej w Łowiczu już od XVI wieku na co 
istnieją dokumenty, a w posiadaniu organizacji 
szereg pieczęci, zapisów czy ksiązek z XVll wieku . 
Różne były koleje losów rzemiosła i jego 
organizacji lecz zawsze była to znacząca grupa 
społeczna w naszym mieście i regionie. Także 
Cech spełniał wiele różnorakich zadań dla swego 
środowiska i godnie reprezentował rzemiosło we 
wszystkich sprawach na zewnątrz wobec 
wszystkich władz organizacji. Możemy 

poszczycić się, że z naszych Szeregów 
Cechowych wywodziło się wielu fachowców 

• zapr·osze111a 
• Samorząd Rzemie~lniczy zaprasza w sobot 

12 stycznia 1991 r. o godz. 1200 do Kolegiat 
!Łowickiej na uroczystą Mszę św., którą odprawi Jeg 
!Ekscelencja ks. bp Józef Zawitkowski w intencj 
ir.zemiosła województwa skierniewickiego. 

• Na e,potkanie z Krzysztoftn Fęf1ński111, 
ZbigiMwal Jllcjrzejewskim, Zbigniewem Tro
janowsld.111 1 Ryszardl'lll RVbuS811 - członkallli 
Rady Miasta "' sali. konferencyjnej ·przt. 
-ulicy Sta nislawskiego 28. l>l\CQ. 11'.J.. 
o goch. /1'1-lf 

•Na mecz koszykówki. Seniorzy Lewickie 
go OS IR-u D stycznia, o godz. 11. OO 
w SP nr 6 w low iczu grać będą o wejście. 
do II ligi z · drużyną AZS Ul lódt 

•Na mecz tenisa stołowego. i·I niedzie
lę, 13 styczni a o godz. 11. UO drużyna MUK 
lowicz grać będzie ze Startem II 8rzezi~ 
ny o mistrzostwo III ligi. Mecz odbę
dzie się w sali I-OK Lewicz. 

er:!o Kina "13zura" na filmy: 
12-16 I "Kochanie zmniejsz nasze dzieci" 

godz. 17 .OO i 19.00 USA, konied 
17-20 I "Imię Róty", włoski 

godz .1 7. OO i t9 . OO 
22-27 I Młody Einstein, USA komedia, 

6 '-~~--'g~o~d~z~.1~7~.0~0::.....;;i_l~9~.~00:;-~~~~~~ 

gdz~e są granice tych zwolnień ... A mote 
wystarczy ,aby w "Syntexie" pracowała tylko 
Komisja Zakładowa z dyr. Rybusem na czele? 

Wypowiadając,że "Solidarność" nie roote 
kierować się wąskopojętymi interesanii 
socjalnymi pracowników,uwatamy,że Pan Prze
wodniczący zapomniał o celu wynikającym ze 
Statutu zawartym w § 6 pkt.}, którego 
treść mówi o podejmowaniu starań o zharmo
nizowanie prawidłowego działania Zakładu 
pracy z interesami pracowników. 

Dementujemy wypowied;t Pana Przewodniczą
cego info['11'Jjąc,że w "Energopolu" istnieje 
szeroko rozumiana współpraca między Komisją 
Zakładową NSZZ "Solidarność" z Dyrekcj;i. 

Faktu, że Komisja Zakładowa nie 
wyrata zgody na zwalnianie pracowników bez
pośrednio produkcyjnych, nie nalety uważać 
jako brak współpracy, ale typowe działanie 
związkowe broniące interesów robotników. 
Uważamy, że obie strony rozumieją cię tar 
odpowiedzialności prawidłowego funkcjono
wania Zakładu. 

Wypowiadając się na temat "zawi:'fZywan.ia 
rąk kierownictwom zakładów" ,dziwne,że Pari 
Przewodniczący nie ustosunkował się do 
szerokc. poruszanego przez Załogi Zakładów 
i mieszkańców lowicza tematu dotyczącego 
za imowania stanowisk dyrekcyjnych przez by
łych wielkich działaczy partyjnych,którym 
wiodło się i wiedzie bardzo dobrze w dniu 
dzisiejszym. , 

Komisja Zakładowa NSZZ 
" Solidarność" , ZPiU "Energopol" 

w lowiczu 

Od redakcji: Zapytany przez nas Przewod
niCZ<jCY Zarz')du Oddziału Ziemi lowickiej 
"Solidarności", p.Adam Skoneczny powiedzi a ł 
le nie uchy la się od polemiki i sądzi, le 
dobrą do niej okazją będzie przewidziane na 
23 stycznia spotkanie Zarz;idu Oddziału z 
Komisją Zakładową "Solidarności" C:nergopolu 

Myślimy, że ciekawym uzupełnieniem teJ 
polemiki będzie przeprowadzony już ,przez { 'I 
"Nowego lowiczanina" wywiad z dy r ektorem 
czelnym "Syntexu", p.A.flybusem. Wywiad ten 
zamieścimy w następnym numerze 

Łowicki Cech Rzemiosł Różnych 
ostoją naszego rzemiosła 

uznanych w Regionie, całym kraju i poza jego 
granicami. 

Czym dziś jest Cech? Jest to organizacja 
samorządna zrzeszająca rzemieślników na 
zasadach dobrowolności i pracująca dla ich 
dobra a także całego regionu. Podamy konkretne 
przykłady z ostatnich dni. 

W Związku Rzemiosła Polskiego 10 grudnia 
odbyło się spotkanie konsultacyjne Pani V-ce 
minister finansów Demianiuk w sprawach 
opodatkowania rzemiosła w · 1991 , roku . Było 
to bardzo burzliwe spoaKanie którego 
konkretnym efektem jest trzymiesięczna 

dyspensa (okres szkolenia się) w zakładaniu 

ksiąg przychodów i rozchodów oraz przed 
założeniem tej księgi dokonanie remanentu po 
cenach rynkowych aktualnie obowiązujących. 
Tylko rzemieślnicy wiedzą jak konieczne było 
właśnie takie podejście do tych problemów, aby 
spokojnie wkroczyć w nowe formy 
opodatkowania. 

17 bm. zorganizowaliśmy wstępne szkolenie 
dla rzemieślników na temat nowych, jeszcze nie 
opublikowanych, form opodatkowania, które 
będą obowiązywać w 1991 roku. Z tego 
spodkania widać wyraźnie jak komplikuje się 
życie wielu z nas, bo nowe przepisy jakkolwiek 
nie są, przy umiejętnym ich stosowaniu, bardziej 
dotkliwe ale za to · bardziej kłopotliwe -
pracochłonne i ·wymagające znajomąści wielu 
aktów prawnych. Tu się jawi rola Cechu jako 
przewodnika po tych nowych przepisach. 

Musimy wiedzieć, że Cech silny siłą swych 
członków może zdziałać wiele dla dobra 

środowiska ale tylko w ciągłej współpracy ze 
wszystkimi. W przyszłym roku musimy być 

wszyscy razem. 

Różne były dawne koleje losu i obecnie ich nie 
brakuje, ciągle uciążliwości wprowadzenia 
rófoych decyzji nie do końca przemyślanych, a 
co gorsza obowiązujących jeśli nie wstecz, to 
prawie od zaraz. Jesteśmy pewni, że spełniając 
te służebne zadania z wiarą w Boga w powiązaniu 
z Kościołem (jak od wieków) dobrze będziemy 
służyć całemu środowisku rzemieślniczemu . 
Będziemy aktywni niosąc dobro dla całego 
społeczeństwa. Wdzięczni bylibyśmy ( 

ewentualne uwagi czy wnioski pod nasi) ..• 
adresem. 

, 
Cech Rzemiosł Rdtnych 

ZARZĄD MIASTA ŁOWICZA 

składa 

serdeczne podziękowanie 

wszystkim członkom obwodowych komisji 
wyborczych, zakładom pracy i dyrektorom -
kierownikom zakładów, w których 
7.lokalizowane były obwody głosowania 

za pracę i zaangażowanie 

w wyborach 

Prezydenta IU.eczypospolitej Polskiej 

za Zarząd 

Burmistrz Łowicza 

Łukasz Kazłowski 

\·Jyda.)e Oficyna Wydawnicza "Nowy Łm~iczanin" . Redaguj~: Wojciech l~aligórski -~" . na 
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ATRAKCYJNE 
TKANINY 

»bawełniane 

»żakardowe 

»firanki 

POLECA W Dl'JŻY.M WYBORZE 
SKl EP•WWICZ,ul.Sikorskiego 

PAWILON GS 

BANK GOSPODARKI 2YWNOSCIOWEJ 

ODDZlAl WOJEWOOZKI W SKIERNIEWICACH 

z/s w lowiczu, ul. Starościńska 1 

uprzej•ie zawiadamia PT Klientów, it na korzystnych warunkach 
otwiera i prowadzi: 

1. rachunki b ieżące , oomocnicze i lokat t e rminowy c h dla 

wszystKich poumiotów gospodarczych, 

2. rachunki wkładów oszczędnościowych dla luono~ ci: 

ołatnych na ~ażd~ żąda nie, oszczęd nościowo-ro z li cze

niowych i t e rminowych 

oferując szero~i wacniar z terminów loKat i wkładów terminowych, 

tj. na okresy: l, 2, 3, •. 5, 6, 12, 2•, }6 i •B miesięczne 

oraz bardzo korzystne oprocentowanie wkładów oszczędnościowych . 

Pełną o~sługę obrot u os z czędnościowego prowóG Zl również nowa 
pla cówka nasze1n Banku - Filia w Skierniewicach przy ulicy 
Zawadzkiego nr 4_ 

Informujemy, że nasze książeczki oszczędno ściowe i rachunki 

oszczędnościowo-rozLiczeniowe obsługiwane są przez wszystkie 

placówki : Poczty, BG2, PKO i Banków Spółdzielczych. 

ZAPRASZAMY OO KORZYSTANIA Z NASZYCH USLUG 

r 

ZAKŁAD HANDLU I USE:.UG 
t.OWICZ,ul.PrzemysłowQ 6 tel.69-06 
polecCl 

0 
czynny 8 "'.'.16 

SKLEP WIELOBRANZOWY 

ŁOWI CZ 

ul. Sikorskiego ( pawilon G S ) 

zaprasza na zakupy 

oferujemy: 
ZAMRAZARKI 
220 litrów pojemności * 3 OOO OOO zł .·: ~ :.··., .~/_: :.:_~,·~~'" "' ·--

Sprzedam zamrażarkę 400 l, lowicz 
tel.6067 

ZAKŁADY 

.„„ '. ·::: · .. - ~ .. ·. . -... . . <.:·~ ·' : •. ··'. 

Sprzedam działkę 1000 rn 2 . lowlcz, 
ul. 'i/schodnia 7 

PRZEMYSŁU 

OWOCOWO WARZYWNEGO 
ŁOWI CZ ' ' ' ' 

Uruchomiły sklep hurtowy. 
Można w nim nabywać cały asortyment produkowanych wyrobów 

się na terenie e U'Jazd od strony targowiska 
miejskiego 

ZAPRASZAMY 

, 

• ubiory • meble • dywany • 

renomowanych firm państwowych 
gwarantujemy 

wysoką jakość ! ! 

Inteliqentna, uracowlta z wyksztatce
niem techn.icznym . poszukuje interesują
ce] oracy, cnętnte w charakterze sprze 
dawcy . lowicz, tel.6457 . 

l/ideof ilmowanie, lowicz, tel. 6320 . 

Maszynopisanie. low i cz, tel. 461) 5. 

?oszukuję mieszkania w lowiczu. lowicz 
tel. SD-02. 

Sprzedam mieszkanie 38 m2 ( 2 pokoje) 
Oś.22 lipca. lowicz, tel.6101 po 17.0Q 

ZATRUDNIĘ 

dziewiarza szwaczki 

Łowicz 

ul. 1 Maja tel. 62 -63 
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a teraz nie ma pracy? Dobrze, że ma siostrę 
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Kraść jeszcze nikt nie musf, bo jak nas , 
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Oyr<Hccji "Syntexu". Wobec powytszego pytamy, 

Z pewnością nie ma wielu organizacji, które 
mogą poszczycić się istnieniem o nie zmienionej 
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cechowej w Łowiczu już od XVI wieku na co 
istnieją dokumenty, a w posiadaniu organizacji 
szereg pieczęci, zapisów czy ksiązek z XVll wieku . 
Różne były koleje losów rzemiosła i jego 
organizacji lecz zawsze była to znacząca grupa 
społeczna w naszym mieście i regionie. Także 
Cech spełniał wiele różnorakich zadań dla swego 
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wszystkich sprawach na zewnątrz wobec 
wszystkich władz organizacji. Możemy 
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do II ligi z · drużyną AZS Ul lódt 

•Na mecz tenisa stołowego. i·I niedzie
lę, 13 styczni a o godz. 11. UO drużyna MUK 
lowicz grać będzie ze Startem II 8rzezi~ 
ny o mistrzostwo III ligi. Mecz odbę
dzie się w sali I-OK Lewicz. 

er:!o Kina "13zura" na filmy: 
12-16 I "Kochanie zmniejsz nasze dzieci" 

godz. 17 .OO i 19.00 USA, konied 
17-20 I "Imię Róty", włoski 

godz .1 7. OO i t9 . OO 
22-27 I Młody Einstein, USA komedia, 

6 '-~~--'g~o~d~z~.1~7~.0~0::.....;;i_l~9~.~00:;-~~~~~~ 

gdz~e są granice tych zwolnień ... A mote 
wystarczy ,aby w "Syntexie" pracowała tylko 
Komisja Zakładowa z dyr. Rybusem na czele? 

Wypowiadając,że "Solidarność" nie roote 
kierować się wąskopojętymi interesanii 
socjalnymi pracowników,uwatamy,że Pan Prze
wodniczący zapomniał o celu wynikającym ze 
Statutu zawartym w § 6 pkt.}, którego 
treść mówi o podejmowaniu starań o zharmo
nizowanie prawidłowego działania Zakładu 
pracy z interesami pracowników. 

Dementujemy wypowied;t Pana Przewodniczą
cego info['11'Jjąc,że w "Energopolu" istnieje 
szeroko rozumiana współpraca między Komisją 
Zakładową NSZZ "Solidarność" z Dyrekcj;i. 

Faktu, że Komisja Zakładowa nie 
wyrata zgody na zwalnianie pracowników bez
pośrednio produkcyjnych, nie nalety uważać 
jako brak współpracy, ale typowe działanie 
związkowe broniące interesów robotników. 
Uważamy, że obie strony rozumieją cię tar 
odpowiedzialności prawidłowego funkcjono
wania Zakładu. 

Wypowiadając się na temat "zawi:'fZywan.ia 
rąk kierownictwom zakładów" ,dziwne,że Pari 
Przewodniczący nie ustosunkował się do 
szerokc. poruszanego przez Załogi Zakładów 
i mieszkańców lowicza tematu dotyczącego 
za imowania stanowisk dyrekcyjnych przez by
łych wielkich działaczy partyjnych,którym 
wiodło się i wiedzie bardzo dobrze w dniu 
dzisiejszym. , 

Komisja Zakładowa NSZZ 
" Solidarność" , ZPiU "Energopol" 

w lowiczu 

Od redakcji: Zapytany przez nas Przewod
niCZ<jCY Zarz')du Oddziału Ziemi lowickiej 
"Solidarności", p.Adam Skoneczny powiedzi a ł 
le nie uchy la się od polemiki i sądzi, le 
dobrą do niej okazją będzie przewidziane na 
23 stycznia spotkanie Zarz;idu Oddziału z 
Komisją Zakładową "Solidarności" C:nergopolu 

Myślimy, że ciekawym uzupełnieniem teJ 
polemiki będzie przeprowadzony już ,przez { 'I 
"Nowego lowiczanina" wywiad z dy r ektorem 
czelnym "Syntexu", p.A.flybusem. Wywiad ten 
zamieścimy w następnym numerze 

Łowicki Cech Rzemiosł Różnych 
ostoją naszego rzemiosła 

uznanych w Regionie, całym kraju i poza jego 
granicami. 

Czym dziś jest Cech? Jest to organizacja 
samorządna zrzeszająca rzemieślników na 
zasadach dobrowolności i pracująca dla ich 
dobra a także całego regionu. Podamy konkretne 
przykłady z ostatnich dni. 

W Związku Rzemiosła Polskiego 10 grudnia 
odbyło się spotkanie konsultacyjne Pani V-ce 
minister finansów Demianiuk w sprawach 
opodatkowania rzemiosła w · 1991 , roku . Było 
to bardzo burzliwe spoaKanie którego 
konkretnym efektem jest trzymiesięczna 

dyspensa (okres szkolenia się) w zakładaniu 

ksiąg przychodów i rozchodów oraz przed 
założeniem tej księgi dokonanie remanentu po 
cenach rynkowych aktualnie obowiązujących. 
Tylko rzemieślnicy wiedzą jak konieczne było 
właśnie takie podejście do tych problemów, aby 
spokojnie wkroczyć w nowe formy 
opodatkowania. 

17 bm. zorganizowaliśmy wstępne szkolenie 
dla rzemieślników na temat nowych, jeszcze nie 
opublikowanych, form opodatkowania, które 
będą obowiązywać w 1991 roku. Z tego 
spodkania widać wyraźnie jak komplikuje się 
życie wielu z nas, bo nowe przepisy jakkolwiek 
nie są, przy umiejętnym ich stosowaniu, bardziej 
dotkliwe ale za to · bardziej kłopotliwe -
pracochłonne i ·wymagające znajomąści wielu 
aktów prawnych. Tu się jawi rola Cechu jako 
przewodnika po tych nowych przepisach. 

Musimy wiedzieć, że Cech silny siłą swych 
członków może zdziałać wiele dla dobra 

środowiska ale tylko w ciągłej współpracy ze 
wszystkimi. W przyszłym roku musimy być 

wszyscy razem. 

Różne były dawne koleje losu i obecnie ich nie 
brakuje, ciągle uciążliwości wprowadzenia 
rófoych decyzji nie do końca przemyślanych, a 
co gorsza obowiązujących jeśli nie wstecz, to 
prawie od zaraz. Jesteśmy pewni, że spełniając 
te służebne zadania z wiarą w Boga w powiązaniu 
z Kościołem (jak od wieków) dobrze będziemy 
służyć całemu środowisku rzemieślniczemu . 
Będziemy aktywni niosąc dobro dla całego 
społeczeństwa. Wdzięczni bylibyśmy ( 

ewentualne uwagi czy wnioski pod nasi) ..• 
adresem. 

, 
Cech Rzemiosł Rdtnych 

ZARZĄD MIASTA ŁOWICZA 

składa 

serdeczne podziękowanie 

wszystkim członkom obwodowych komisji 
wyborczych, zakładom pracy i dyrektorom -
kierownikom zakładów, w których 
7.lokalizowane były obwody głosowania 

za pracę i zaangażowanie 

w wyborach 

Prezydenta IU.eczypospolitej Polskiej 

za Zarząd 

Burmistrz Łowicza 

Łukasz Kazłowski 

\·Jyda.)e Oficyna Wydawnicza "Nowy Łm~iczanin" . Redaguj~: Wojciech l~aligórski -~" . na 
czelny, Zdzisław Mazurkiewicz, E1·m Mrzygłód-\'laligórska. \~spół praca: pkom .M. Ol( ,re 
(kronika policyjna), J.Rutko~1ski (grafika ), M.Sokół i A.Szymajda (cykl "Spacery~ 
sumie"). Adres dla korespondencji: 99-400 Łowicz, skrytka pocztowa SO . Telefon 46~ 

ATRAKCYJNE 
TKANINY 

»bawełniane 

»żakardowe 

»firanki 

POLECA W Dl'JŻY.M WYBORZE 
SKl EP•WWICZ,ul.Sikorskiego 

PAWILON GS 

BANK GOSPODARKI 2YWNOSCIOWEJ 

ODDZlAl WOJEWOOZKI W SKIERNIEWICACH 

z/s w lowiczu, ul. Starościńska 1 

uprzej•ie zawiadamia PT Klientów, it na korzystnych warunkach 
otwiera i prowadzi: 

1. rachunki b ieżące , oomocnicze i lokat t e rminowy c h dla 

wszystKich poumiotów gospodarczych, 

2. rachunki wkładów oszczędnościowych dla luono~ ci: 

ołatnych na ~ażd~ żąda nie, oszczęd nościowo-ro z li cze

niowych i t e rminowych 

oferując szero~i wacniar z terminów loKat i wkładów terminowych, 

tj. na okresy: l, 2, 3, •. 5, 6, 12, 2•, }6 i •B miesięczne 

oraz bardzo korzystne oprocentowanie wkładów oszczędnościowych . 

Pełną o~sługę obrot u os z czędnościowego prowóG Zl również nowa 
pla cówka nasze1n Banku - Filia w Skierniewicach przy ulicy 
Zawadzkiego nr 4_ 

Informujemy, że nasze książeczki oszczędno ściowe i rachunki 

oszczędnościowo-rozLiczeniowe obsługiwane są przez wszystkie 

placówki : Poczty, BG2, PKO i Banków Spółdzielczych. 

ZAPRASZAMY OO KORZYSTANIA Z NASZYCH USLUG 

r 

ZAKŁAD HANDLU I USE:.UG 
t.OWICZ,ul.PrzemysłowQ 6 tel.69-06 
polecCl 

0 
czynny 8 "'.'.16 

SKLEP WIELOBRANZOWY 

ŁOWI CZ 

ul. Sikorskiego ( pawilon G S ) 

zaprasza na zakupy 

oferujemy: 
ZAMRAZARKI 
220 litrów pojemności * 3 OOO OOO zł .·: ~ :.··., .~/_: :.:_~,·~~'" "' ·--

Sprzedam zamrażarkę 400 l, lowicz 
tel.6067 

ZAKŁADY 

.„„ '. ·::: · .. - ~ .. ·. . -... . . <.:·~ ·' : •. ··'. 

Sprzedam działkę 1000 rn 2 . lowlcz, 
ul. 'i/schodnia 7 

PRZEMYSŁU 

OWOCOWO WARZYWNEGO 
ŁOWI CZ ' ' ' ' 

Uruchomiły sklep hurtowy. 
Można w nim nabywać cały asortyment produkowanych wyrobów 

się na terenie e U'Jazd od strony targowiska 
miejskiego 

ZAPRASZAMY 

, 

• ubiory • meble • dywany • 

renomowanych firm państwowych 
gwarantujemy 

wysoką jakość ! ! 

Inteliqentna, uracowlta z wyksztatce
niem techn.icznym . poszukuje interesują
ce] oracy, cnętnte w charakterze sprze 
dawcy . lowicz, tel.6457 . 

l/ideof ilmowanie, lowicz, tel. 6320 . 

Maszynopisanie. low i cz, tel. 461) 5. 

?oszukuję mieszkania w lowiczu. lowicz 
tel. SD-02. 

Sprzedam mieszkanie 38 m2 ( 2 pokoje) 
Oś.22 lipca. lowicz, tel.6101 po 17.0Q 

ZATRUDNIĘ 

dziewiarza szwaczki 

Łowicz 

ul. 1 Maja tel. 62 -63 



ll!ST'lf PJ\/'Y ~UME.R "~.t- UkAili SI 

NIE PRZEJMUJ SIĘ ! 
ŻE DROŻEJĄ ~ 
SAMOCHODY : 
UBEZPIECZENIE . 
I BENZYNA 

KUP ROWER 
MOŻE BYĆ Z PRZYCZEPKĄ 
LUB BAGAŻNIKIEM 
·TAŃSZY! 
·ZDROWSZY! 
·NIE WYMAGA 
GARAŻU! 

nie zatruwa 
środowiska I 
u nas kupisz każdy 
wybrany model: 
•tradycyjny 
•turystyczny 
•sportowy 
•dla dzieci 

i młodzieży 
A NA ZAMÓWIENIE RÓWNIEŻ 

•motorowery i 
•motorynki 
Dla CIEBIE 
PROWADZIMY AUTORYZOWANY 

SERWIS» ROMETU« 
GWARANCYJNY I POGWARANCYJNY 

JEŻELI NIE STAĆ CIĘ NA NOWY 

ROWER WYREMONTUJEMY 
TWÓJ WYSŁUŻONY POJAZD 

JEŻELI SAM CHCESZ REMONlOWAC 
- U NAS KUPISZ CZĘŚCI 
ZAMIENNE 

MOŻEMY PRZYJĄĆ ZAMÓWIENIE 
TELEFONICZNIE I ZABRAĆ ROWER 
DO REMONTU LUB DOSTARCZYĆ 
NOWY ROWER DO TWOJEGO DOMU 
ZAPRAS ZAMY 
ŁOWICZ TEL.63-16 
UL. WŁÓKIENNICZA 47 

Pośrednictwo : kupna •sprzedaży •wynajmu 

Łowicz, tel 59-43 

WYPOZVCZALNIA 
elektronarzędzia firmy SKIL 

wiertarki • piły • szlifierki 
Narzędzia 

dla amatorów majsterkowania i 
zawodowców 

A. Jankowski Oi Dąbrowskiego 12 
tel. 59 - 43 

Dora 
i.OWJCZ · ul.ZDUŃSKA .24-
POLECAMY: LODÓWKI ,CZĘŚCI 
ZAMIENNE AGD, AKCESORIA 
ELEKTRYCZNE I PRZEWODY 

Sprzedam silnik do clągnika C-360 typ 
3 P nowy na gwarancJl'. Lowicz, tel. 
6906 w godz. 8-16.00 lub 3108 po 16.00 

DOMEX 1EDNORODZINNY·· 
kompletnie wyp<?SClŻony · 
s 1QrQiami 40m2 

1.owrez TEL. Gs-01 
ZARZ~O MIASTA ŁOWICZA 

ogłasza 
konkurs ofert 

na prowadzenie od 15 [( br. 
hotelu "Turystycznego" w Łowiczu 
ul.Sienkiewicza l; tJ. działal · 
naści noclegowej i gastr onomicz 
nej. 

Oferty w zaklej onych koper
tach nalety sk ład a ć w sekreta- . 
riacie Ur zQ du Miasta w Łowiczu . 
Rynek Kościuszki 1 do 25 I 1991 

Termin rozstrzygniQcia kon
kursu ofert 28 I br, o godz.13 . DO 

•••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••• • • • • : HURTOWNIA : • • 
: artykułów spożywczych przemysłowych : 
• • • • 
: POLFA-DROIMPEX : 
• • 
: ŁOWICZ, ul. Nadbzurzańska.19 : 
• • 
: ZAPRASZA ~ . ~ 

• codziennie od godz. 8°0 do godz 15°0 
• . : • • •••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••• 

KOMENDA REJONOWA 
POLICJI w Łowiczu 
prowadzi nabór osób chętnych : 

e do pracy w Policji ( zarobek jeszcze w 
trakcie szkolenia ok. 1,5 mln zł ) 

e oraz do odbycia słuiby wojskowej w 
oddziałach policji 
Chętni, którzy ukończyli 35 lat i posiadają 
wykształcenie średnie lub są w trakcie jego 
zdobywania proszeni są o zgłaszanie się do K 
RP w Łowiczu, p. 41. lip. 

t>omoc domm~a potrzebna. Szczegóły: 
Łowicz, tel.4657. 

\.f:.~ •• MOJ ·DOM "" tele·audio·video 
S~ POLECA: ROG KURKOWEJ ISTANISlAWSKIEGO 
• TELEWIZORY KOLOROWE ZAGRANICZNE I KRAJOWE 
• MAGNETOWIDY JAPOŃSKIE. 4100 000-4 400 ooo ZL TV SAT 
• ODTWARZACZE·2750000-3050000 Zl 
• ANTENY SATELITARNE "ARMSTRONG" O ŚREDNICY 80 CM •~ 4 800 OOO Zl 

• KASETY MAGNETOFONOWE I VIDEO ZAPRASZAMY I 
UDZIELAMY GWARANCJI! •• VIDEO FILMOWANIE 

REOA~CJA NIE OOPOWIAOA ZA TREŚĆ OGŁOSZE~ 




